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Награждение

СЕГОДНЯ В СТРУКТУРЕ 
АО «НК «ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР 
ЖОЛЫ» ТРУДЯТСЯ БОЛЕЕ 

ЧЕЛОВЕК. 
 
В ЭТОМ ГОДУ РАЗЛИЧНЫМИ 
НАГРАДАМИ ЗА ТРУДОЛЮБИЕ, 
ПРОФЕССИОНАЛИЗМ 
НАГРАЖДЕНО БОЛЕЕ 

ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНИКОВ. 
 
ГЛАВНУЮ ОТРАСЛЕВУЮ 
НАГРАДУ – ЗНАК «ПОЧЕТНЫЙ 
ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНИК» – 
ПОЛУЧАТ 

РАБОТНИКОВ  КОМПАНИИ.

ЦИФРЫ ГОВОРЯТ:

Марат ҚАРАБАЕВ,
ҚР Көлік министрі:

ЖАЛПЫ, ҚТЖ ТРАНСФОРМА-
ЦИЯСЫН ЕКІ КЕЗЕҢГЕ БӨЛУГЕ 
БОЛАДЫ. БІРІНШІ КЕЗЕҢДЕ 
ТРАНЗИТ ПЕН ЭКСПОРТТЫҢ 
ӨСУІНЕ ЖАҒДАЙ ЖАСАУ КӨЗ-
ДЕЛДІ. ЕКІ ЖЫЛДАН БЕРІ 
«ҚАЗАҚСТАН ТЕМІР ЖОЛЫ» 
ЖҮК АҒЫНДАРЫНА ТАЛДАУ 
ЖҮРГІЗІП, ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
КОМПАНИЯЛАРМЕН ҚА-
РЫМ-ҚАТЫНАС ОРНАТТЫ, 
ШЕТЕЛДЕ АКТИВТЕР ЖЕЛІСІН 
ДАМЫТУҒА КІРІСТІ. КЕЛЕСІ 
КЕЗЕҢДЕ САЛЫНҒАН МАРШ-
РУТТАРДА ТРАНЗИТТІК, 
ЭКСПОРТТЫҚ ЖҮКТЕРДІҢ 
ТҰРАҚТЫ ӨСУІ БАСТЫ НА-
ЗАРДА БОЛАДЫ. БҰЛ РЕТТЕ 
ҚАЗАҚСТАН АРҚЫЛЫ ӨТЕТІН 
ДӘЛІЗДЕРДІ ДАМЫТУ ЖҰМЫСТА-
РЫ ЖАЛҒАСАДЫ 

100

110ТЫС.

В юбилейный год 120-летия железной 
дороги Казахстана от лица Профсоюза 
отрасли сердечно поздравляю всех ра-
ботников и ветеранов железнодорож-
ного транспорта с профессиональным 
праздником!

Железнодорожный транспорт 
играет огромную роль в развитии                                     
национальной экономики и социальной 
сферы нашей страны. 

Высокое чувство ответственности, 
преданность профессии, готовность 
напряженно трудиться и добиваться 
результата – это главные черты 
железнодорожников. При активном                                
участии железнодорожников, бла-
годаря их ежедневному кропотливо-
му труду идет системная работа 
по модернизации и комплексному 
развитию инфраструктуры желез-
ных дорог Казахстана, бесперебойно 
работают главные транспортные 
магистрали, развивается сообщение 
между городами и регионами нашей 
страны, укрепляются и расширяются 
межгосударственные связи. 

Накануне нашего профессиональ-
ного праздника искренне желаю Вам 
и Вашим семьям крепкого здоровья, 
счастья, успехов и новых достижений 
во благо развития железнодорожного 
транспорта Казахстана!

Оразгали АХМЕТБАЕВ,
председатель 

ОО «КАЗПРОФТРАНС»

Құрметті әріптестер!
Қадірменді ардагерлер! 

Уважаемые железнодорожники, 
ветераны отрасли!

Уважаемые коллеги!

Сіздерді кәсіби мерекелеріңізбен құт-
тықтаймын! Биылғы 120 жылдық мерей-
той – қазақстандық теміржол тарихында 
ғана емес, бүкіл ел тарихында із қалдырған 
жүздеген мың адамның мақтанышы 
мен мінсіз еңбегін мойындау мерекесі. 
Көптеген жылдар бойы теміржолдар 
әлеуетін кәсіпқойлардың әртүрлі буындары 
дамытып келеді, олар өз ісіне адалдық 
танытып, сын-қатерлерге мойымай, 
қиындықтарды еңсеріп келеді. Ортақ 
істің айналасына жұмылған. 

Әріптестер, бүгін де мақтан тұтарлық 
жайттар көп. Біз рекордтық көрсет-
кіштерге қол жеткізе отырып, тасымалдау 
көлемін арттырудамыз. Жаңа логисти-
калық бағыттарды игеріп, желінің өткізу 
қабілетін кеңейту жөніндегі міндеттерді 
шешіп, техниканы жаңартудамыз және 
цифрландыруды енгізіп келеміз. «Қазақстан 
темір жолы» ұжымы ел басшылығы алға 
қойған міндеттерді табысты орындауда 
деп нық сеніммен айтуға болады. Бүгінгі 
таңда компанияның, тіпті бүкіл мем-
лекеттің де жаңа мүмкіндіктерімен 
байланысты ірі инфрақұрылымдық жоба-
лар іске асырылуда. Достық – Мойынты 
учаскесінде екінші жолдар, Алматы стан-
циясы теміржол торабына айналма жол,                                                                              
Дарбаза – Мақтаарал және Бақты – Аягөз 
теміржол желісі салынуда.

 Тағы бір айта кететін жайт,                                   
мұның артында, яғни әрбір табысты өн-
дірістік цифрдың артында әрқайсыңыздың                                 
қажырлы еңбектеріңіз бар. 

Биыл адал еңбегі, кәсібилігі және 
теміржол көлігі жұмысының тиімділі-
гін арттыруға қосқан ерекше үлесі үшін 
4 мыңнан астам қызметкер түрлі на-
градалармен марапатталады. Жоғары 
кәсіби награда  – «Құрметті теміржолшы» 
белгісі 100 әріптесімізге берілді.

Теміржолшылар үшін осы маңызды күнде 
ардагерлерімізге ерекше алғыс айтамын. 
Олар еліміз теміржол саласының болашақ 
ұрпақтары үшін сенімді негіз қалады.      

Құрметті әріптестер!  Қадірменді ар-
дагерлер! Еткен еңбектеріңіз, өз істеріңіз-
ге адалдық таңытқандарыңыз және                                             
жауапкершіліктеріңіз  үшін сіздерге 
рахмет! Сіздерге мықты денсаулық және 
сәттілік серік болсын! Жақындарыңызға 
барлық жақсылықтарды тілеймін!

Нұрлан САУРАНБАЕВ, 
«Қазақстан темір жолы» ҰК» 

АҚ Басқарма төрағасы

Көлік қызметкерлері күніКөлік қызметкерлері күні
құтты болсын!құтты болсын!
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Жыл сайын тамыз айының бірінші жексенбісінде Көлік 
қызметкерлері күні аясында кәсіби мерекесін атап 
өтетін отандық теміржолшылардың биылғы төл 
мерекесі Қазақстан темір жолының 120 жылдығымен 
тұспа-тұс келіп отыр. 

Көлік қызметкерлері күні Президент Жарғысымен 
1998 жылы бекітілген  Қазақстан Республикасының 
кәсіби мерекелер тізіміне енеді. Сондықтан мереке 
қарсаңында көлік саласы қызметкерлерінің ерен 
еңбектері бағаланып, табыс таразыланатын күн 
болмақ. 

Ұжымдық келісімшартқа орай 110 мыңнан астам 
сала еңбеккерлері төл мерекелері құрметіне ең төменгі 
жалақы көлемінде бір реттік сыйақы алды.  

2024 жылы кәсіби біліктілігі мен адал еңбегі үшін, сон-
дай-ақ пойыздардың қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз 
етіп, еңбек өнімділігі мен тиімділігін арттыруға сүбелі 
үлес қосқан «ҚТЖ» ҰК» АҚ-ның төрт мыңнан астам қыз-
меткері түрлі наградалармен марапатталмақ. Соның 
ішінде теміржолшылар үшін ең мәртебелі марапат – 
«Құрметті теміржолшы» белгісі жүз теміржолшының 
төсінде жарқырамақ. 

Награды из рук министра в этот день 
получили 50 работников транспортной 
сферы. 

– Транспортный комплекс – важнейший 

элемент национальной экономики. Сегод-
ня в отрасли трудятся порядка 670 тысяч 
человек. Также в настоящее время в вузах и 
колледжах страны обучаются около 60 тысяч 
студентов – наших будущих специалистов, 
– отметил в поздравительной речи Марат 
Карбаев. – Благодаря слаженной работе 

ЗА ДОСТОЙНЫЙ  ТРУД 
В преддверии профессионального праздника министр 
транспорта РК Марат Карабаев вручил отличившимся 
в труде представителям отрасли почетные грамоты 
и благодарственные письма.

представителей отрасли транспортная 
инфраструктура активно модернизируется 
и обновляется, растут объемы перевозок, 
реализуются мультимодальные перевозки. 

Он поблагодарил специалистов-транс-
портников за достойный труд и преданность 
делу и подчеркнул, что работа в отрасли – 
это тяжелая ежедневная служба, большая 
ответственность за жизнь и здоровье людей. 

– Также выражаю особую благодарность 
ветеранам отрасли, передающим опыт 
молодому поколению, – подчеркнул ми-
нистр транспорта.

Напомним, День работников транспорта 
в Казахстане отмечается в первое воскре-
сенье августа. 

Мероприятие собрало более 
20 представителей советов 
ветеранов из разных регионов 
Казахстана, а также Илецка 
(Россия). 

Приветствуя участников 
семинара, руководитель ап-
парата АО «НК «ҚТЖ» Серик 
Кеулимжаев поздравил коллег 
с предстоящим профессиональ-
ным праздником и 120-летним 
юбилеем железной дороги 
Казахстана.

– Вы являетесь свидетелями 
истории железнодорожного 
транспорта нашей страны и 
внесли весомый вклад в его 
развитие. Ваши знания и опыт 
для нас бесценны. От лица ру-
ководства хочу выразить вам 
благодарность за многолетний 
ответственный труд, предан-
ность профессии, готовность 
делиться знаниями с молодым 
поколением. Многотысячный 
коллектив железнодорожни-
ков помнит и приумножает 
заложенные вами традиции, – 
подчеркнул Серик Кеулимжаев.

В честь знакового события 23 
ветеранам вручили юбилейную 
памятную медаль к 120-летию 
железной дороги Казахстана. 

Пять тружеников магистрали 
отмечены нагрудным знаком 
«Құрметті ардагер теміржолшы». 
Кроме того, отличившихся ве-
теранов отметили нагрудными 
знаками «Адал еңбегі үшін»  и 
«ҚТЖ» ҰК» АҚ дамуына қосқан 
ерекше үлесі үшін», а также 
почетными грамотами и бла-
годарственными письмами. 

Не оставили без внимания 
и юбиляров, которые в этом 
году отмечают свои личные 
круглые даты, – им вручили 
цветы и памятные подарки. 

После торжественной цере-
монии награждения участники 
семинара обсудили за круглым 
столом основные направления 
деятельности советов ветеранов, 
меры социальной поддержки, 
организацию досуга, работу с 
молодыми железнодорожника-
ми и т. д. С докладами выступи-
ли председатель Центрального 

совета ветеранов АО «НК «ҚТЖ» 
Болатбек Дуйсемалиев, а также 
руководители региональных 
советов ветеранов. 

– К настоящему моменту на 
учете в АО «НК «ҚТЖ» числится 
более 44 тысяч ветеранов-же-
лезнодорожников. Социаль-
ный пакет, предоставляемый 
пенсионерам Коллективным 
договором компании, вклю-
чает возмещение расходов 
на проезд железнодорожным 
транспортом один раз в год, 
санаторно-курортное лечение 
на льготных условиях, матери-
альную помощь к юбилеям и 
праздникам и многое другое, – 
отметил Болатбек Дуйсемалиев.   

Он проинформировал о клю-
чевых показателях деятельности 
компании, подвел итоги работы 
совета ветеранов, рассказал о 
проводимых мероприятиях по 
пропаганде здорового образа 

жизни, преемственности и вос-
питанию молодого поколения. 

–  Поддерживая усилия и 
успехи нашей компании в 
деле улучшения обслужива-
ния населения и народного 
хозяйства РК, мы, ветераны 
отрасли, должны усилить вос-
питательную работу в своих 
регионах среди работающих 
железнодорожников, нацеливая 
их на полноценную отдачу уси-
лий для достижения трудовых 
подвигов, – заключил Болатбек 
Дуйсемалиев. 

В завершение заседания 
ветераны-железнодорожни-
ки обменялись мнениями по 
ключевым вопросам повест-
ки, а во второй половине дня 
приняли участие в открытых 
соревнованиях по шашкам, 
шахматам, дартсу и настоль-
ному теннису. 
Фото Александра ЖАБЧУКА

НАДЕЖНЫЙ   ФУНДАМЕНТ   МАГИСТРАЛИ
Юбилейными и ведомственными наградами отметили ветеранов отрасли на 
семинаре-совещании Совета ветеранов-железнодорожников АО «НК «ҚТЖ» в 
Астане, посвященном 120-летию железной дороги Казахстана.

Любовь РОВБА,
Астана

Роман ЛЮБИМОВ,
Астана
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Нұрай СӘРСЕНҒАЛИ,
Астана

ӨНДІРІС

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

    

ДАМЫТУ  СТРАТЕГИЯСЫ  
ДАЙЫНДАЛУДА

«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС пайдалану және жөндеу 
департаменттерінің, локомотив депосы бастықтарының, 
«Қамқор-Локомотив» ЖШС басшыларының  қатысуымен 
өткен жиында алғашқы жартыжылдықта жылжымалы 
құрамды пайдаланудың сапалық көрсеткіштері талап 
үдесінен шығып, пойыздар қозғалысы қауіпсіздігі талапта-
рын сақтай отырып, үздіксіз жұмысы қамтамасыз етілгені 
айтылды. Локомотив өнімділігі өткен жылғы деңгейге 
қарағанда 100,7% орындалса, техникалық жылдамдық 
102%, учаскелік жылдамдық 104% өскен. Локомотивтің 
жүрісі 103,5% атқарылған. Ал локомотивтің пайдалы 
жұмыс уақыты 13,22 сағатты құрап, өткен жылмен 
салыстырғанда 101% өскен. Бірінші жартыжылдықта 
қозғалыс қауіпсіздігін бұзу жағдайларының көрсеткіші 
төмендеген, сондай-ақ 759 тонна локомотивтердің дизель 
отынын үнемдеуге қол жеткізілді.

Биыл 23 нысанға, атап айтқанда локомотив брига-
даларының демалыс үйлері мен вагондарға қызмет 
көрсету пункттерін, әкімшілік ғимараттарға күрделі 
жөндеу жоспарланған, бүгінде 10 нысанда ағымдық 
жөндеу жұмыстары жүргізілген. 2024 жылы локомо-
тивтер паркі 67 бірлікпен толықтырылмақ, барлығы 
109 заманауи локомотив сатып алынады. Қандыағаш 
депосында локомотивтерге техникалық қызмет көрсетуді 
ұйымдастыру жоспарланған, бұл локомотивтерді жөнелту 
шығындарын және оларды жөндеу құнын төмендетеді. 
Сондай-ақ локомотив шаруашылығын дамытудың стра-
тегиялық жоспары әзірленіп, онда пайдалану деполары 
мен жөндеу кәсіпорындарының орналасқан жерлері, 
локомотивтердің орналасуы, локомотив бригадаларына 
қызмет көрсету иықтары, демалыс үйлерінің орналасуы, 
техникалық қызмет көрсету пункттерін жаңғырту және 
т. б. ескерілетін болады.

Кеңесте жұмыста жоғары көрсеткіштерге қол жеткіз-
ген локомотив деполары және локомотивтерді жазғы 
тасымалдауға дайындау сапасы анықталды. «Бірінші 
топтағы локомотив депосы (тепловоздар)» номинация-
сында бірінші орынды Павлодар локомотив пайдалану 
депосы алса, екінші орын – Қызылорда депосына, үшінші 
орын Сексеуіл депосына берілді. Ал «Екінші топтағы 
локомотив депосы (электровоздар)» номинациясы 
бойынша Арыс депосы топ жарып, Астана депосы 
екінші орынды еншіледі, ал Екібастұз депосы үшінші 
орынды қанағат тұтты.  «Үшінші топтағы локомотив 
депосы (тепловоздар)» номинациясында үздік үштікке 
Атырау, Мақат және Аягөз деполары кірді.

Түркістанда «ҚТЖ-Жүк тасыма-
лы» ЖШС Бас директорының 
локомотив шаруашылығы 
жөніндегі орынбасары Асан 
Үмбетовтің төрағалығымен 
2024 жылдың бірінші жар-
тыжылдығындағы  локомотив 
пайдалану депосының жұмысын 
қорытындылаған кеңес өтті. 

Тарихи экскурсия және арнайы дөңгелек 
үстелді «ҚТЖ» ҰК» АҚ «Бас есептеу орталығы» 
филиалы мен ҚТЖ теміржол көлігінің ор-
талық мұражайы бірлесіп ұйымдастырды. 
Ардагерлер мен жастар көп жиналған жиында 
тұңғыш теміржолшының өмірінен қызықты 
деректер айтылып, тарихи бейнеролик 
көрсетілді, сонымен қатар викториналық 
ойын өткізіліп, белгілі тұлғаға қатысты 
сұрақтарға дұрыс жауап бергендер арнайы 
сыйлықпен марапатталды. Іс-шараны 

бейнеконференция арқылы филиалдың 
өңірлердегі қызметкерлері де тамашалай 
алды және белсенді түрде қатысып отырды. 

Орталық мұражай менеджері Ақмарал 
Молдашева Тынышпаевтың өмір жолы мен 
еңбегі туралы баяндай келе, қатысушы-
лардан ол жайында 10 маңызды деректі 
келтіруді сұрап, дұрыс жауап бергендерге 
теміржол суреттері бар стикер-жапсырма-
лар сыйға тартты. «Әріптеске кәсіби сұрақ» 
айдарымен түрлі саладағы теміржолшылар 
қатысушыларға арнап түсірілген бей-
несұрақтарын қойды. Теміржол ардагері 
Берік Айтбеков жастардың бастамасына 

ТАНЫМДЫҚ  ТА  ТАҒЛЫМДЫҚ  ШАРА   
Қазақстан темір жолының 120 жылдығына және қазақтың тұңғыш теміржол 
инженері, «Алаш» қозғалысының көрнекті өкілі, Түркістан автономиясы 
үкіметінің тұңғыш төрағасы Мұхамеджан Тынышпаевтың туғанына 145 
жыл толуына орай ерекше танымдық іс-шара өтті. 

Райхан РАХМЕТОВА,
Астана

    

АСПАЛЫ КӨПІР
ПАЙДАЛАНУҒА БЕРІЛДІ

Темір жолдың үстінен өтетін аспалы көпір салу туралы 
мәселені тұрғындардың көтеріп жүргеніне біраз болған. 
13 мыңнан астам тұрғыны бар аудан орталығы Асаны 
темір жол екіге бөліп жатыр. Сондықтан қауіпсіздік 
мәселесі күрделі. Жаяу жүргіншілер алты жолақты темір 
жолды кез келген жерден кесіп өтіп, теміржолшылар мен 
желілік полицияға көп қиындық туғызып, өз өмірлерін 
қатерге тігіп келген. 

Темір жолдың  1500-дей адам тұратын арғы бетінде 
әлеуметтік нысандар жоқ. Тұрғындар жұмысқа, мектепке 
бару үшін бергі бетіне теміржолды кесіп өтіп келген. 
Бергі жағында 3 мектеп, аурухана мен емхана, әкімдік 
ғимараттар орналасқан. Былтыр «ҚТЖ» ҰК» АҚ  көпір 
салуға рұқсат беріп, аудандық бюджеттен 336 миллион 
теңге бөлініп, құрылыс жұмыстары басталған болатын. 

Пайдалануға берілген көпірде барлық қауіпсіздік ша-
ралары қарастырылған. Биіктігі – 6 метр, ұзындығы 41 
метрді құрайды. Тағы бір айта кететіні, көпірдің екі жақ 
бөлігіне арнайы жеделсаты қойылған. Оны қариялар мен 
мүмкіндігі шектеулі азаматтар ғана пайдалана алады. 

– Көпір қажет екенін айтып келе жатқанымызға 30 
жылға жуықтады. Ауданға келген әкімдердің бәріне 
өтінішімізді жеткіземіз, бірақ аяқсыз қалады. Бүгін 
міне, көптен күткен арманымыз орындалып, мынадай 
тамаша аспалы көпірге қол жеткізіп отырмыз, – дейді 
зейнеткер Әбдітәліп Омаров.

Суретті түсірген автор

Ардақ ҮСЕЙІНОВА,
Жамбыл

Салтанатты басқосуда кейіпкерімізді               
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС басшылығы 
атынан бас директордың корпоративтік 
мәселелер жөніндегі орынбасары Владимир 
Бабиченко бастаған әріптестері құттықтап, 
Компания басшылығы атынан арнайы адре-
сат табысталды. Жүк тасымалы кәсіподақ 
ұйымының төрағасы Ермек Төлегенов те 
сөз алып, Серік Қоқашұлымен иық тіресе, 
көп жылдар бірге жұмыс істегендерін, оның 
жауапкершілігі жоғары, өз ісіне тиянақты, 
білгір де білікті маман ретінде танылғанын 
атап өтті. Ол сондай-ақ «су жаңа» зейнеткер-
ге дәстүрлі шапан жабудың орнына қазіргі 
заман талабына сай ақылды сағат тарту етті. 
ҚТЖ-ЖТ-ның атқарушы директоры – вагон 
шаруашылығы департаментінің директоры 
Қайраткен Нығметов те жылы лебізін жеткізіп, 
күрделі немесе қиын кезеңде Серік Әбеновтің 
жедел әрі оңтайлы шешім таба білген басты 
қасиетін айтып, бұл біліктілік пен білім оның 
шекпенінен шыққан шәкірттерінің бойынан 
да табылатынына сенім білдірді. 

Серік Әбенов Целиноград қаласында 
1960 жылы 31 шілдеде дүниеге келіп, мек-

тептен кейін туған қаласындағы теміржол 
техникумына тепловоз шаруашылығы 
мамандығына оқуға түседі. Еңбек жолын 
Павлодар локомотив депосында слесарь 
болып  бастапты. Бір жылдан соң Ресейдің 
Арханьгелск облысында Отан алдындағы 
борышын өтеуге аттанып, онда да теміржол 
әскери бөліміне түсіп, алты ай машинистер 
мектебінде білім алады. Одан әрі «Капустин 
Яр» ракета полигонында әскери борышын 
өтейді. Елге оралған соң Целиноград локо-
мотив депосына жұмысқа тұрып, тепловоз, 
кейін электровоз машинисінің көмекшісі 
болады.  Өз ісінің үздігі болуға талаптанған 
жас маманның өршіл мақсаты бар еді. Ал 
оған жету үшін техникумдық білім аздық 
етері анық. Сондықтан ол практикалық 
еңбегін жоғары біліммен толықтыру мақ-
сатында Алматы теміржол көлігі инженер-
лері институтына сырттай оқуға түседі. 
Жоғары білім алған соң инженер-технолог, 
Ақмола бөлімшесінде пойыз диспетчері, 
аға диспетчер, теміржолдың статистика 
қызметінде ревизор, кейін «Локомотив» 
АҚ  бөлім бастығынан басқарма бастығы-

ның орынбасары қызметтерінде, бүгінгі 
күнге дейін «ҚТЖ-Жүк тасымалы» ЖШС-
да локомотив шаруашылығын пайдалану 
департаментінде бас менеджер болды.

«Мен теміржолда жарты ғасырға жуық 
уақыт жұмыс істедім. Жиырмаға толмаған 
жас жігіт болып келіп, енді міне, шашымды 
ақ шалған ел ағасы болып зейнетке шығып 
жатырмын. Локомотив шаруашылығының 
өсіп-өркендеу кезеңдерінің куәгері де бол-
дым. Тәуелсіздік алған кезде бізге кеңестік 
дәуірден мұра болып қалған ескі-құсқы 
локомотивтерді керегімізге барынша жөн-
деп-жасқап, жаратып келдік. Қазір жағдай 
көш ілгері. Өз еліміздің өндірісінен шыға-
тын жаңа тепловоздар, электровоздармен 
паркіміз толығып, жаңарып жатыр. Бұл 
заманауи локомотивтер автоматтанды-
рылған, цифрлық басқарумен жүргізіледі. 
Локомотив бригадалары үшін барлық 
қолайлы жағдай жасалған», – деген Серік 
Қоқашұлы басшылық пен әріптестері та-
рапынан көрсетіліп жатқан сый-құрметке 
алғысын білдірді.    

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

Әкесі Нұрберген Гурьев теміржол бөлімше-
сінде пойыз диспетчері болса, анасы Қалампыр 
апай пойыздарды сумен қамтамасыз етуші 
маман болып жұмыс істеген. «Әке көрген оқ 
жонар, шеше көрген тон пішер» демекші, 
ата-ананың тәрбиесі, ықпалы балаға әсер 
етпей қоймайды. Мақсот та мектеп бітірген 
соң Гурьев теміржол техникумын «Теміржол 
көлігінде тасымалдауды басқару және ұй-
ымдастыру» факультеті бойынша бітіріп, 
екі жыл Приморскіде әскери борышын 
өтеп келген соң, Гурьев-1, қазіргі Ақжайық 
станциясына бағыттамалы бұрма постының 
кезекшісі болып еңбек жолын бастайды. 

Ол кезде қазіргідей орталықтан басқару 
жоқ, бұрмалардың бәрі қолмен атқарылып, 
пойыздарға бір жолды ашу, бір жолға қосу 
қолмен ауыстырылатын. Сондықтан да «бұр-
ма кезекшісі» бөлек бір қызмет саналатын. 
Содан кейін Мақсот Лакибаев Махамбет 
станциясына пойыз құрастырушы болып 
ауысады. Онда станция кезекшісіне дейін 
көтеріліп, бес жылдан соң бөлімшеге пойыз 
диспетчері лауазымына келеді. Мұнда енді 
бүкіл аймақ темір жолы алақандағыдай 
көрінеді. Соның бәрін қадағалап отыру 
үлкен жауапкершілік талап етеді. Мақсот  
Нұрбергенұлы бұл жұмысты да абыроймен 
атқарады. Сол кездегі жөн сілтеп, жол көр-
сеткен ағалары Әбілқайыров Мұрат, Өтенов 
Құмар, Үмбетов Жолдас сынды әріптестерін 

ҮЗДІК  СТАНЦИЯ  КЕЗЕКШІСІ   
Болашақ мамандығын 
талассыз таңдап, соған 
бала кезден бейім-
делетін кәсіп иелері 
– теміржолшылар. 
Біздің кейіпкеріміз 
Мақсот Нұрбергенұлы 
да теміржолшылар әу-
летін жалғастырушы.  

 ЛОКОМОТИВ  ҚЫЗМЕТІНДЕ – ҚЫРЫҚ   ЖЫЛ
«ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
ЖШС локомотив пайда-
лану департаментінің 
бас менеджері, Құрметті 
теміржолшы Серік Әбе-
новті әріптестері күні 
кеше зейнет демалысына 
шығарып салды. 

Ислам ТАЛҒАТ,
Түркістан

жылы сезіммен еске алады. Мақсот аға соңғы 
15 жыл шамасында Атырау станциясында 
станция кезекшісі қызметін атқарып келеді.   

– Бұрынғымен  салыстырғанда бүгінде жұ-
мыс біраз жеңілдеген. 30-40 жылдай бұрын 
пойыз көп болатын, тіпті үлгермей жататын 
кездер болды. Ал бүгінде ондай жанталас жоқ. 
Сосын бұрын қолмен жасалған жұмыстар, 
қазір көп нәрсе компьютерлендірілген, яғни 
сандық технологияға көшірілді. Таблодан қай 
пойыз қай жерде, қандай жылдамдықпен 
келе жатқанын  байқап отыруға болады, – 
дейді Мақсот Нұрбергенұлы.

Иә, кезекшінің міндеті станцияға келген 
пойызды қабылдап-жөнелту, сұрыптау. 
Сондықтан ол ең әуелі пойыз құрастырушы 
және белгі берушімен және жүк қабыл-
дап-тапсырушымен тығыз жұмыс істейді. 
Қазіргі уақытта Атырау станциясына бір 
ауысымда 10 шақты жүк пойызы және 4-5 
жолаушы пойызы келеді. Олар аса қиындық 
тудырмайды. Вагондарды әр жаққа бөліп, 
Теңдік, Махамбет, Ақжайық станцияларына 
және оннан астам кірме жолдарға жіберіледі. 
Осы жұмыстарды біздің кейіпкеріміз абы-
роймен атқарып келеді. 

Мақсаттың жары Гүлнар да теміржолшы, 
техникалық бөлімде инженер болып еңбек 
етіп, зейнетке шыққан. Ұл-қыздарының екеуі 
ата-анасының жолын жалғап, теміржолшы 
болды. Нұртас Атырау станциясында пойыз 
қабылдап-тапсырушы, ал Айдана техника-
лық бөлімде еңбек етуде. Қазақстан темір 
жолының 120 жылдығын Лакибаевтар әулеті 
осындай табыспен қарсы алып отыр.  

Суретті түсірген автор

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

ризашылығын білдіріп, рухани жаңғыру 
бағытындағы мұндай іс-шаралар өте ке-
рек екенін атап өтті. Жиынға қатысқан 
компанияның аппарат басшысы Серік 
Кеулімжаев өткен тарихымызды білу үшін 
қажет түрлі іс-шаралар өткізуге қашан 
да қолдау көрсетілетінін жеткізді. Бас 
есептеу орталығының директоры Еркін 
Еленұлы барша теміржолшыларды алда 
келе жатқан төл мерекемен құттықтап, 
ұйымдастырушыларға алғысын білдірді.  

– Біздің орталықта мемлекеттік тілді жүр-
гізу мақсатында түрлі іс-шаралар өткізіліп 
келеді. Бүгінгі танымдық жиынға арқау 
болған тақырып – тарихы 1904 жылдан 
бастау алатын Қазақ теміржолының 120 
жылдығы мен қазақтан шыққан тұңғыш 
инженер-теміржолшы М.Тынышпаевтың 
145 жылдығы. Белгілі қоғам және мемле-
кет қайраткері Д.Қонаев «Менің кумирім 
– М.Тынышпаев» деген екен. Ендеше осын-
дай танымал тұлғаның есімін ұлықтап, ол 
туралы білген-түйгенімізді ортаға салайық, 
– деді іс-шараны ұйымдастырушылардың 
бірі, «Бас есептеу орталығы» филиалының 
мемлекеттік тіл бойынша жауапты маманы 
Қаламқас Алпысбаева. 

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

КЕҢЕС

ИГІЛІК

Жамбыл ауданы Аса ауылында 
темір жол арқылы өтетін жаяу 
жүргіншілерге арналған аспа-
лы көпір пайдалануға берілді. 
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Транзит контейнеров по сухопутному 
маршруту Китай – Европа – Китай продол-
жает устойчиво расти. Главными преиму-
ществами этого направления остаются 
скорость и безопасность доставки.

                                                             

ПЕРЕВОЗКИ  ИЗ  КИТАЯ 
В  ЕВРОПУ  РАСТУТ

Транзит

Алинур КУДАЙБЕРГЕНУЛЫ,
Астана

ТРАНСПОРТНЫЙ 
МАРШРУТ  ВОЗОБНОВЛЯЕТСЯ 

Так, на железнодорожной станции Априн (Иран) состоя- 
лась торжественная церемония отправления ирано-китай-
ского контейнерного поезда с участием представителей 
Ирана, Китая, Казахстана и Туркменистана.

 Состав из 50 сорокафутовых контейнеров с гипсовым 
порошком отправился по маршруту Иран – Казахстан – 
Китай, при этом общая продолжительность времени в 
пути – 12 дней. 

  По словам специалистов, данное событие стало важ-
ным шагом к восстановлению транспортного коридора, 
а также укреплению международных торговых связей 
между странами – участницами маршрута.

Напомним, ранее в городе Актау в рамках транспортного 
торгово-экспортного форума «Север – Юг» между KTZ Express 
и иранской транспортно-логистической компанией Golden 
Line Shipping пописан меморандум о намерениях развития 
совместных логистических услуг. Что также стало важным 
этапом в развитии сотрудничества логистической отрасли 
Казахстана и Ирана, а также способствует расширению 
транзитных возможностей стран. 

Фото автора

АО «KTZ Express» (дочерняя компания ҚТЖ) 
и China Railway Container Transport Co. 
Ltd. (КНР) возобновляют транспортный 
маршрут Иран – Китай. 

Объем перевозок контейнеров в составе ускоренных 
контейнерных поездов АО «ОТЛК ЕРА» на направлении 
Китай – Европа – Китай, следующих транзитом по тер-
риториям Казахстана, России и Беларуси, по итогам 
первого полугодия 2024 года составил 189,1 тысячи ДФЭ. 
По сравнению с аналогичным периодом прошлого года, 
рост составил 65,8%. В том числе в июне объем перевозок 
составил 36,95 тысячи ДФЭ, рост по году – на 111%.

Всплеск спроса на направлении Китай – Европа связан 
с кризисом судоходства в Красном море, отмечают в АО 
«ОТЛК ЕРА». На сегодняшний день трафик через Суэцкий 
канал сократился вдвое. Так, в декабре 2023 года по этому 
маршруту следовало 70 судов в сутки, к марту 2024 года 
их число снизилось до 35 и остается на этом уровне до 
настоящего момента.

Безопасность – не единственное конкурентное преиму-
щество континентального маршрута. Скорость доставки 
грузов от границ Китая до границ ЕС по-прежнему составляет 
5-7 дней, что в среднем в 3-5 раз быстрее, чем морским 
путем, отмечают эксперты. Кроме того, доставка по суше 
оказывается практически вдвое дешевле, чем по морю.

По словам генерального директора, председателя 
правления АО «ОТЛК ЕРА» Алексея Грома, прогноз по 
году остается позитивным. 

– По итогам года компания планирует преодолеть планку 
общего объема перевозок в 700 тысяч ДФЭ, – отмечает он.

Предприятие образовалось в декабре 1924 
года. Первоначально депо использовалось 
как оборотное: для осмотра и экипировки 
паровозов, приписанных в депо Купино, но с 
ростом грузопотока возникла необходимость 
открыть в Павлодаре основное депо. Так, 
в июне 1931 года было открыто основное 
паровозное депо, где не было никакого 
механического оборудования – оно отапли-
валось двухъярусными чугунными печами. 
В одном углу стоял маленький двигатель, 
рядом старый токарный станок. Работали по 
12 часов в сутки. Жили в вагончиках. Воду 
возили прямо из Иртыша. Общественные 
столовые, душевые комнаты, умывальни-
ки, комфортабельные квартиры – все это 
появилось много позднее, в основном в 
послевоенные 50-60-е годы. 

Во время войны с фашисткой Германией 
мужчин, ушедших на фронт, заменили 
женщины и приняли решение вывести депо 
на первое место. Защищая Родину, пали 
смертью храбрых 12 работников депо. Но 
в память о них силами работников депо 
воздвигнут Обелиск Славы, у которого в 
День Победы деповчане вспоминают о них.

Нелегким был и послевоенный период 
восстановления. В 1954 году в депо насчи-
тывалось уже 50 паровозов серии ЕА и Л и 

НАШЕМУ  ДЕПО  –  100 ЛЕТ
Павлодарское эксплуатационное локомотивное депо 
тоже в этом году отмечает свой 100-летний юбилей.

Айдана ЕРТАЙ,
Павлодар

СОТРУДНИЧЕСТВО

До конца текущего года в Молдову плани-
руется экспортировать более 14 тысяч тонн 
рельсов казахстанского производства. Первые 
1 544,144 тонны важного для страны груза 
уже прибыли в Международный свободный 
порт Джурджулештъ. 

Договоренность о поставке рельсов марки 
Р-65, изготовленных на Актюбинском рель-
собалочном заводе в Казахстане, достигнута 
в рамках реализуемого ТОО «Теміржол жөн-
деу» в Молдове проекта по проектированию 
и реабилитации железнодорожного участка 
Бендер – Басарабяска – Етулия – Джурджулеш-
тъ протяженностью 233 километра. Работы 
начались в 2022 году.  

Эта линия является ключевой для стра-
ны – она обеспечивает транзит грузов из 
Румынии, Украины и России. Проведенные 
ТОО «Теміржол жөндеу» работы позволят 

КАЗАХСТАНСКИЕ  РЕЛЬСЫ  ДОСТАВИЛИ  В  МОЛДОВУ
В Молдову доставлена первая партия 
рельсов казахстанского производства 
для проведения капитального ремонта 
железнодорожного пути. 

привести характеристики железнодорожной 
инфраструктуры Молдовы в соответствие 
европейским стандартам, увеличить пропуск-
ную способность дороги и сократить время 
в пути. Источник финансирования проекта 
– Европейский банк реконструкции и разви-
тия и Европейский инвестиционный банк.

Проведенная перед отправкой первой 
партии казахстанских рельсов пятидневная 
инспекция на Актюбинском рельсобалочном 
заводе показала высокое качество произво-
дительности готовой продукции. 

В настоящее время представители ГП 
«Железные дороги Молдовы» и инженерной 

службы Tecnic Consulting Engineering SRL 
(Румыния) завершили инспекцию второй 
партии изготовленных на заводе рельсов для 
Молдовы. Делегация подробно ознакомилась 
с технологией производства рельсов: склади-
рованием блюмов (НЛЗ) на складе заготовок, 
входным контролем НЛЗ, нагревом НЛЗ в 
методической печи, прокаткой рельсов в 
обжимной клети, а также на универсальных 
клетях группы «тандем», закаткой рельсов 
в системе iDRHa+, их правкой на ГРПМ 
и ВРПМ. Посмотрела, как производятся 
контроль параметров рельсов на участке 
неразрушающего контроля, порезка рельсов 
на мерные длины на пилах холодной резки 
(сверление болтовых отверстий), контроль 
качества на осмотровых столах, складирова-
ние на складе готовой продукции.

По итогу инспекции состоялось заключи-
тельное совещание, во время которого пред-
ставители заказчика дали положительную 
оценку казахстанским рельсам. 

Стоит отметить, что ТОО «Актюбинский 
рельсобалочный завод» – уникальное пред-
приятие по производству дифференцированно 
термоупрочненных рельсов высокого качества 
и среднего фасонного проката в Казахстане. 
Проектная мощность завода – 430 тысяч 
тонн: 200 тысяч тонн рельсов и 230 тысяч 
тонн фасонного проката.

Фото автора

Асель ШАЙХЫНОВА,
Астана

                                                             ВОЗГОРАНИЕ  НА ВОКЗАЛЕ

В ликвидации возгорания приняли участие более                   
35 человек личного состава и девять  единиц техники. 
Пожару присвоен третий ранг.

Пожарными было зафиксировано загорание мусора 
в пластиковом контейнере на площади 0,5 квадратных 
метра. Горение произошло на открытой территории. 
Жертв и пострадавших нет.

Предварительно причиной пожара стала непотушен-
ная сигарета, которую кинул в мусорную урну кто-то из 
прохожих. 

По словам начальника железнодорожного вокзала города 
Караганды Шерхана Несіпбека, благодаря бдительности 
сотрудников вокзала возгорание удалось предотвратить. В 
противном случае пламя могло распространиться по всей 
территории станции, и это могло привести к печальным 
последствиям. 

– Посетителям стоит быть внимательными на желез-
нодорожных объектах, соблюдать культуру безопасности 
и правила пожарной безопасности! – предупредил он.

Светлана МОГАЙ,
Караганда

ЧС

На Карагандинском железно-
дорожном вокзале произошло 
возгорание мусора на открытой 
территории. Как сообщили в 
ДЧС, никто из посетителей не 
пострадал.

руемого участка составляет свыше 600 
километров. Спустя два года происходит 
переход на новый вид тяги электровозов, 
в связи с этим проводится большая орга-
низаторская работа. С 2013 года пришли 
новые локомотивы серии СКД, ТЭМ2KZ, 
ТЭ33А. При депо оснащен современным 
оборудованием технический класс для 
изучения устройства локомотива, электри-
ческой схемы, тормозного оборудования. 
Вместе с производственно-технической 
базой последовательно осуществляются 
проекты повышения культуры производ-
ственного быта. 

Как рассказали сотрудники предприятия, 
славится депо своими традициями и динас- 
тиями. Большое внимание руководство и 
профсоюзный комитет уделяют человеку 
труда, быту, организации досуга, подбору и 
расстановке кадров, интернациональному 
воспитанию и сплоченности коллектива. 
Сегодня в депо насчитывается 152 нерабо-
тающих пенсионера, трудятся 585 человек, 
из которых 312 имеют стаж более 20 лет. 

– Мы по праву гордимся таким коллек-
тивом. Династия Данилюк насчитывает 
130 лет трудового стажа. Основатель 
династии Афанасий Павлович с 1931 по 
1949 год был начальником депо. Сейчас 
с нами работает его внук Геннадий, он 
машинист электровоза пассажирского 
движения. Мы гордимся такими людьми. 
Наш коллектив с оптимизмом смотрит в 
будущее, можно с уверенностью сказать, 
что все поставленные задачи ему по пле-
чу. Сила нашего коллектива в его людях, 
в сплоченности, – говорит начальник 
Павлодарского эксплуатационного локо-
мотивного депо Алмас Толеубаев.

40 локомотивных бригад, вес поезда достиг 
1 500 тонн. Под поезда в сутки выдавали от 
18 до 22 паровозов. Уже в 1956 году получило 
распространение тяжеловесное движение. 
Первый поезд весом 4 200 тонн при норме         
2 000 повел машинист Л. Бобров. Его примеру 
последовали И. Галамшин, В. Дворников, 
П. Литвинов, Ю. Суров и другие. Отлично 
трудилась и держала первенство колонна 
машиниста-инструктора В. Федоренко. 

В 1961 году начался новый этап развития 
депо. Были получены пять первых тепловозов 
серии ТЭ-3, а в 1969-м на смену им пришли 
более мощные тепловозы 2ТЭ10Л. В 1970 
году широко развернулось соревнование в 
честь знаменательных дат. По-ударному, как 
раньше говорили, трудились машинисты                                                                                
А. Щипицын, К. Смаилов, М. Катиди,                                   
Н. Гоенко. 

В 1999 году произошло разделение общего 
депо на ремонтное и эксплуатационное. Все 
здания и сооружения остались в ремонтном 
депо. В эксплуатацию перешел лишь цех 
ПТОЛ и двухэтажное здание администра-
тивного корпуса. В 2000 году в депо пришли 
экономичные и современные тепловозы 
серии 2ТЭ10М и 2ТЭ10У. 

Большая работа была проделана во 
время сдачи в эксплуатацию новой же-
лезнодорожной линии Аксу – Дегелен, 
которая начала функционировать в 2001 
году. Общая протяженность эксплуати-

Махаббат НЕГЕМБАЕВА,
Астана

Как крупный транспортный 
узел станция Алтынколь обра-
батывает значительный объем 
грузов, включая сырьевые мате-
риалы, потребительские товары и 
промышленную продукцию. Это 
позволяет значительно повысить 
эффективность логистики и 
снизить транспортные издержки, 
что приносит пользу бизнесу по 
обе стороны границы. Только 
за первое полугодие текущего 
года прием импорта составил                       
156 237 вагонов, сдача экспорта –                                                                        
52 539. За полугодие по широкой 
колее пропущено 4 057 поездов, 
отправлено 4 132. Выполнены все 
эксплуатационные показатели, 
погрузка в вагонах выполнена 
на 97%, выгрузка на 167%, от-
правлено 949 вагонов. Кроме 
того, транзит с переработкой 
выполнен на 130%.

Стратегическая важность 
станции подкрепляется ее со-
временной инфраструктурой, 

АЛТЫНКОЛЬ – БОЛЬШИЕ  ПЕРСПЕКТИВЫ
Станция Алтынколь является связующим 
звеном с Поднебесной. Расположенная на гра-
нице двух стран, она играет ключевую роль 
в обеспечении бесперебойного движения 
грузовых поездов и способствует развитию 
торгово-экономического сотрудничества 
между регионами.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алтынколь

задержки и способствуют об-
щей надежности транспортной 
системы. 

Значительную роль играют 
контейнерные перевозки. По 

инфраструктурные проекты.
Современная инфраструкту-

ра станции Алтынколь, вклю-
чая контейнерные терминалы 
и системы обработки грузов,  
обеспечивает быструю и надеж-
ную обработку контейнеров. 
На станции функционируют 
перегрузочные терминалы: 
Сухой порт ТОО «KTZE-Khorgos 
Gateway» с перерабатывающей 
способностью 18 поездов в сутки 
по обеим колеям, или 255 550 
вагонов в год. Другой терми-
нал –  ТОО «Eurotransit-KTC» 
– суточная перерабатывающая 
способность – 14 поездов, го-
довая – 150 000 контейнеров, 
вместимость контейнерной 
площадки – 5 000 ДФЭ. Мощным 
терминалом можно назвать и 
перегрузочный терминал АО 
«Кедентранссервис», который 
имеет контейнерную площадку, 
где в сутки могут обработать 350 
вагонов, перегрузочное место для 
тяжеловесных и крупногабарит-
ных грузов со среднесуточной 
способностью 100 вагонов. И 
ангар для тарно-штучных грузов 
с перерабатывающей способнос- 
тью 44 вагона в сутки.

В целом контейнерные пере-
возки играют ключевую роль в 
интеграции Казахстана в гло-
бальные торговые сети, способ-
ствуя экономическому росту, 
логистической эффективности и 
международному сотрудничеству.

Фото автора 

включающей передовые гру-
зоперевалочные комплексы, 
услуги таможенного оформления 
и складские мощности. Эти воз-
можности обеспечивают плавный 
транзит товаров, минимизируют 

сравнению с периодом про-
шлого года, идет динамика 
увеличения на 17%, или на 
277 поездов. Контейнерные 
перевозки способствуют росту 
экспорта и импорта, поддержи-

вая торговые связи Казахстана 
с Китаем и другими странами. 
Это в свою очередь стимулирует 
развитие местной экономики 
и привлекает инвестиции в 

ИНФРАСТРУКТУРА

Юбилей
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Абай ЕРТІС,
Семей

Оның өз тағдыр жолында осын-
шалықты табандылық танытып, 
өсіп-өркендеуінің түпкі сыры 
– әке салған сүрлеу-соқпақпен 
өмірін ұштастыруында жатқан 
сияқты. Өйткені 1948-90 жыл-
дар аралығындағы жарты ға-
сырға жуық кезеңде Мырзақара 
Орынбекұлы осы  Арыс–Қалаш 
учаскесінде еңбек етіпті. Бас- 
аяғы 19 шақырымға созылатын 
бұл телімді бабында ұстау үшін 
қыс-жаз, күн-түн демей шойын 

жолдың асты-үстін, қиыршық 
тастың жай-күйіне дейін мұқият 
қадағалайтын әке тірлігі Төребек-
тің жадында жатталып қалған. 
Әкесі Мырзақара өмір сүрген 
ғұмырының 42 жылында дәл 
осы жұмыстың шашауын шығар-
май орындаған болса, бүгінгі 
таңда оның ұлы Төребектің де 
осы телімде жұмыстың үдесі-
нен шығып келе жатқанына 40 
жылға жуықтапты. Қызығы сол, 
әкелі-балалы екеу бір учаскені 80 
жылға жуық күтіп ұстап келеді.   

Анығы,  әкелі-балалы теміржол-
шының еңбек өтілі 78 жылды 

құрайды екен. Бұл қазіргі көр-
сеткіш. Ал Төребек ағамыздың 
әлі де тың әрі жұмысқа деген 
құлшынысын ескерсек, бұл от-
басының теміржол саласында, 
осы телімдегі  еңбек өтілдерінің   
тарихы әлі де жаңара түсетін 
секілді.

– Ендігі мақсатым – әкемнің 
жетістігіне жетсем деймін. Мен 
зейнетке шыққанша тағы 4-5 
жыл еңбек етуім керек. Міне, 
сол кезде әкем шыққан биіктен 

БІР  ЖОЛДА  ТОҒЫСҚАН  
ҚОС  ТАҒДЫР

Төребек Мырзақараұлының Шымкент жол дистанциясына 
қарасты Арыс–Қалаш аралығындағы өткелде еңбек етіп 
келе жатқанына биыл бақандай 36 жыл толып отыр. Ол 
1988 жылдан бері осы бір ғана учаскеде міндетін мінсіз 
атқарып келеді. 

Нұрлыбек ДОСЫБАЙ,
Шымкент

Түрксіб бойындағы Жаңғызтөбе стан-
циясының тумасы мектеп бітірісімен сол 
елді мекендегі белгі беру және байланыс 
дистанциясына электромонтер болып 
еңбек жолын бастапты. Бастығы – аға 
механик болып істейтін өз әкесі Серікқа-
зы Өгізбаев қызмет барысында «үйдің 
кенжесі еді» деп басынан сипаған жоқ, 
от пен суға салып, салалық қызметтің 
қайнап жатқан қазанында әбден пісірді. 

Жалғыз әкесі емес, сол жылдары аға 
электромеханик Нұрлыбек Мустакимов 
басқаратын цехтағы алдыңғы буынның 
қай-қайсысы да тым қатал, талапшыл 
болыпты. Техникалық дәрістер кезінде 
биік бағананың басына шығарып қой-
ып, берілген тапсырмалардан мүдірсе, 
«бамбук» аталатын сырықпен құйрықтан 
салып жібереді екен. Кейіннен мұндай 
тәрбиенің сыры өз әкесінің жұмысшы-
ларға берген «мына баланы аямай жұ-
мысқа салыңдар» деген тапсырмасының 
себебінен болғанына көз жеткізіпті. 

Бейбіт Серікқазыұлы қатал әке                           
тәрбиесінен жаман болмағанын мой-
ындайды. Белгі беру және байланыс 
саласында жемісті қызметін бүгінге 
дейін жалғастырып  келеді. Мол тәжірибе 
жинақтап, жоғары білім алды. Ол үшін 
кәсіби шыңдалу жылдары 2000-шы жыл-
дардың бел ортасында орын алды. Бұл 
кезеңде «Делбегетей-Жаңа-Семей-Ле-
вый Иртыш-Пост «А»  телімі бойынша 
аға электромеханик болып еңбек етті. 
Осы аралықта дистанциядағы радио 

байланысы мен СЦБ қызметін атқа-
рып, үлкен тәжірибе жинады. Қолмен 
атқарылатын бағыттамалы бұрмаларды 
электрлендіруге атсалысты. Бұл жылдар 
Семей теміржолындағы автоматика 
мен электрониканың дамуы бойынша 
қарышты қадамдар жасалған жылдар еді.

Бейбіт Серікқазыұлы 2009-2011 жыл-
дардың аралығында Қостанай бөлім-
шесіндегі Құсмұрын белгі беру және 
байланыс дистанциясы бастығының 
СЦБ бойынша орынбасары болып та 
қызмет атқарды. Кейінірек әке сөзін 
жерге тастамай, елге оралып, Семей-
дегі ШЧ-29 мекемесінің бас инженері 
болып тағайындалды. 2013 жылы осы 
дистанцияның бас директоры лауазы-
мына жоғарылады. Аталмыш мекеме 
үш бағытта 371 шақырым желі бойына 
қызмет көрсетеді. Бұл орайда оны желі 
бойында жауапты іс-шаралар күтіп тұр 
еді. Бірден белгі беру және байланыс 
шаруашылығындағы инфрақұрылымдар-
ды жаңғыртуға бел шеше кірісті. Атап 
айтсақ, 2017 жылы ұлттық компания 
тарихында алғашқы болып Жаңа-Семей 
мен Шар станциялары аралығында мо-
дульдік контейнерлерден ғимараттар 
тұрғызды. Көктемде қызыл су басып, 
машақатқа түсіп жататын теміржолшылар 
қауымы бір жеңілдеп қалды. Осылайша 
№1 жол айрығынан басталған ғима-
раттарды жаңарту шаралары сәтімен 
жалғасып, Шар станциясына дейінгі 
аралықта 6 жаңа нысан тұрғызылды. 
Байланысшылар қыста от жағып, күл 
шығарудан құтылды. Бұл жаңашылдық 
жұмыс орнын жақсарту бойынша ғана 
емес, құрылғылардың қауіпсіздігі үшін 
де өте маңызды еді.   

– Кәсіби қызметтегі ұстаздарым – ең 
бірінші әкем Серікқазы Түменғалиұлы, 
одан соң туған ағам – Айдын Серікқа-
зыұлы. Олардан үйренгенім көп. Біздің 
қызмет үнемі ізденіс үстінде жүруді 
міндеттейді. Ағамнан әлі күнге дейін 
кеңес сұрап тұрамын. Өмірден озғанға 
дейін әкем де ақылшым болды, – дейді 
Бейбіт.

Әкесі де, бүгінде Өскемен өңірінде бас 
ревизор қызметін атқаратын ағасы да 
Құрметті теміржолшылар. Қазақстан 
теміржолының 120 жылдығы қарсаңында 
олардың ізін басып келе жатқан Бейбіт 
Серікқазыұлына да осы биіктен көрінуге 
тілектеспіз.   

Суретті түсірген автор   

БАЙЛАНЫСТЫҢ  БАБЫН  ТАПҚАН 

Күллі Семей мен Жарма өңіріне танымал әйгілі династия-
лардың бірі Өгізбаевтар әулетінен үш Құрметті теміржолшы 
шығыпты. Бейбіт Түменғали –  жалпы еңбек өтілі 350 жылға 
жуықтайтын әулеттің үшінші буыны.

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Семей

Талғат Сүйінқараев 1991 
жылы депоға қатардағы 
жұмысшы болып қабыл-
данғанда әкесінің айта 
беретін әлгі сөзінде қан-
шалықты мән бар екенін  
бірден түсінген жоқ бәлкім. 
Бірақ жылдар өте әкесі-
нен берілген табандылығы 
арқасында тепловоз ма-
шинисіне дейінгі қиын да 
күрделі ұзақ жолдан өтеді.  
Темірдей төзімділігі мен 
жігері депоның маңдай 
алды тепловоз машинисі 

дәрежесіне көтерді. Депо 
мен бөлімше басшылығы-
ның сеніміне ие болып,  
құрметке бөледі. Ол өзіне 
көрсетілген құрметтің есесін 
нағыз теміржолшыға тән 
жауапкершілікпен қайтара 
білді. 

Талғаттың жолы тіпті де 
жеңіл болған жоқ, депода 
он шақты жыл слесарь 
жөндеуші болып еңбек етіп, 
тек 2003 жылы машинист 
көмекшісі болды, арада 
тағы он шақты жыл өткен-

де, 2013 жылдан бастап 
тепловоз машинисі болды. 
Әке өсиет еткен темірдей 
төзім деген осы емес пе?!   

Жалпы Сүйінқара қа-
рияның балаларының 
үшеуі де әулет дәстүрін                                          
жалғастырып, бірі маши-
нист, бірі кезекші, бірі 

тепловоз маманы болды. 
Ал Жақсылықтан тараған 
Талғаттың өз балалары 
Мақсат Астана депосында 
машинист көмекшісі, Ба-
рысхан Жезқазған депосы-
ның машинист көмекшісі 
болып, ата жолын жалға-
стырып келеді екен.

ТЕМІРЖОЛШЫҒА  ТӘН  ҚАСИЕТ    
Сексеуіл локомотив пайдалану депосында 
көп жыл машинист, нұсқаушы болып еңбек 
еткен Жақсылық Сүйінқараев балаларына 
теміржолшыға тән қасиет – ең алдымен 
темірдей төзім деп өсиет айтады екен.     

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ,
Қызылорда

Төрт бағытта қызмет көрсететін 
бұл айрықша статусы бар станция 
түбектегі жүк тасымалының салмақты 
жүгін көтеріп отыр. Сондай жауапкер-
шілігі жоғары жұмысты абыроймен 
атқарып жүрген станция бастығы 
бір кездері еңбек жолын осында жүк 
қабылдап-тапсырушы болып бастапты.    

1966 жылы Түркіменстанда көп 
балалы теміржолшылар отбасында 
туған ол Алматыдағы теміржол ин-
ститутын бітіріп, Маңғыстауда пойыз 
құрастырушының көмекшісі, пойыз 
құрастырушы, №16, «Р» бекеттері мен 
Маңғыстау, Ақтау порты станцияла-
рында кезекші, Жетібай станциясы-
ның бастығы, Болашақ станциясында 
бас инженер, Өзен станциясының 

бастығы сынды қызмет сатыларынан 
өтіп, тәжірибе жинақтайды. 4-5 жыл 
Маңғыстау станциясында бас инженер 
болып, соңғы бірнеше жыл станция 
бастығы қызметінде.   

– Теміржолға 45 жылын сарп еткен 
әкем марқұм Мақсұт Исатаев мен 
туғанда Мары станциясында кезек-
ші екен. Сол жұмысын Маңғыстауға 
оралғасын №16, «Р» бекеттерінде 
жалғастырды. Анам Дыбыс Исатаева 
да  сегіз баласын тәрбиелей жүріп ши-
рек ғасыр жолшы болып еңбек етіпті. 
Қазір жанұямызда ағам Өсер екеуіміз 
сол кісілердің жолын жалғап жүрміз. 
Жалпы, бұл мамандық маған көп нәрсе 
берді және ұқтырды. Ойымдағы аруды 
да осынан жолықтырдым. Құдай қосқан 

АЙРЫҚША  СТАТУСЫ  БАР  СТАНЦИЯ  БАСТЫҒЫ 
Маңғыстау-Ақтау пор-
ты, Маңғыстау-Болашақ,                      
Маңғыстау-Құрық порты, 
Маңғыстау-Бейнеу бағыт-
тарына қызмет көрсететін 
ерекше станцияны басқа-
рып отырған Бағыбай Иса-
таевқа барша әріптестері 
қызығады.

қосағым Жанаргүл екеуіміздің шаңы-
рақ көтеріп, бір салада қол ұстасып 
жүргенімізге отыз жылдан асыпты. 
Бағытымыз бір болғасын бір-бірімізді 
қолдап, түсіністікпен өмір сүрудеміз. 
Жұбайым қазір Маңғыстау қосалқы 
бөлімінде жүк тасымалы және ком-
мерциялық бөлімінің басшысы. Бір 
ұлымыз бар. Ол өз қалауымен заң 
саласын таңдаған, – дейді Бағыбай 
Мақсұтұлы отбасы жайлы сөз еткенде. 

Ол қазір екі жүзден аса адам қызмет 
ететін станциясындағы жұмысты үй-
лестіріп отыр. Мұндай үлкен мекемеде 
шаруаны шашау шығармай ширату 
оңай емес. Бұл тұрғыда ол өзінің 
жылдар бойы жинаған білім-тәжіри-
бесіне сүйенеді. 

  – Жалпы, теміржолшы болудың 
жауапкершілігі өте жоғары. Жаның 
теміржолшы болмаса, көпке бар-
майсың. Мен мысалы, бастапқыда 
пойыз құрастырушыға көмекші бол-
дым, кейін бұл жұмыс жалғыз өзіме 
тапсырылғанда бірінші қиындықпен 
бетпе-бет келдім. Соны еңсере білсең 
ғана ұтасың. Ол үшін табандылық 
пен қайсарлық қажет, онсыз қиын да 
күрделі саланы меңгеріп кету оңай 
емес, – дейді Б.Исатаев. 

Суретті түсірген автор

Шахида ЖҰМАН,
Маңғыстау

Жүз жылдық тарихы бар байырғы де-
поның машинисі бұл марапатқа әдбен 
лайық. Табандылық пен тұрақтылық 
– оның басты қасиеттерінің бірі. 
Қай істе де төзімділік танытатын ол 
мұндай мінез теміржолға келген соң 
қалыптасқанын айтады.

– Шыдамсыз адамдар теміржол 
саласында ұзақ уақыт еңбек ете ал-
майды. Мысалы, мұғалім немесе 
дәрігер болатын адам болмысынан 
белгілі ғой. Олардың бойында маман-
дықтарына қарай қажетті қасиеттер 
қалыптасады. Сол сияқты машинистер 
де жаратылысынан төзімді келеді. 
Алыс жолға шыққан жанға керек 
мінез, – дейді Ерлік Білдібайұлы.

Ол 1985 жылы тепловоз маши-
нисінің көмекшісі болып алғашқы 

сапарға шыққан кезінен бастап 
теміржолшыға керек қасиетті 
дұрыс аңғарып, өзін қалыптастыра 
білген екен. Әріптестері де оның 
көп сөзге жоқ екенін, істің адамы 
екенін айтады.

– Қазір жағдайды осыдан 20-30 
жыл бұрынғымен салыстыра алмайсыз. 
Жылдан жылға тасымалдау процесі 
жақсарып келеді. Бүгінгі тепловоздар 
мен электровоздар қуаты жоғары, 
соған орай еңбек өнімділігі де артқан.  
Жамбыл локомотив пайдалану депо-
сының паркінде заманауи магистраль-
дық және маневрлік тепловоздар, 
электровоздар бар. Менің 2-класты 
тепловоз машинисі біліктілігім бар. 20 
жыл бұрын теміржол көлігін дамытуға 
қосқан жеке үлесім үшін «Қазақстан 
темір жолына –100 жыл» мерейтой-
лық медальмен марапатталғанмын. 
Биыл Қазақстан теміржолына – 120, 

Жамбыл локомотив пайдалану де-
посының құрылғанына 100 жыл 
толған мерейлі жылда да  мәртебелі 
марапатқа ие болып отырмын, – дейді 
Ерлік Олжабаев.

1990 жылдан бастап тепловоз маши-
нисі болып тізгінді қолға алған соң, 
өзіне артылған жауапкершілік жүгі 
екі еселене түскенін айқын түсінген. 
Сондықтан жүктелген міндетті мінсіз 
атқаруға тырысып келеді. Мақтау үшін 
емес, ел-жұрттың алғысын алу үшін 
еңбек етті. Ал марапат – ол машинистің 
мәртебесін арттыра түсетін кезекті 
абырой биігі, ынталандыру болмақ.  

Суретті түсірген автор

МАШИНИСТ  МӘРТЕБЕСІ   
Жамбыл жүк тасымалы бөлімшесінің Жамбыл локомотив 
пайдалану депосында 35 жылдан астам уақыт еңбек етіп, 
темір тұлпарды тізгіндеп келе жатқан Ерлік Олжабаев 
биылғы теміржолшылардың кәсіби мерекесіне орай 
беделді марапатқа ие болып отыр.

Ардақ ҮСЕЙІНОВА,
Жамбыл

«Мен қарапайым теміржолшының ұлымын. Және 
оны әрдайым мақтан етемін. Әкем де, атам да жолшы 
болған. Мен үшінші буынмын.  Әкем 40 жасында өмірден 
өтті. Атам 43 жыл Көпмола бекетінде жолшы болды. 
Қазақ жеріне келген теміржол құрылысына қатысқан, 
көзімен көрген ардагер. Солардың әңгімесін тыңдап 
өстік.  Мамандыққа деген мақтанышымыз бала кезден 
сүйегімізге сіңген», – деді Жәдігер Асанбаев. 

Жәдігер Әмиятұлы 1962 жылдың 5 тамызында Көпмола 
бекетінде дүние есігін ашыпты. Сол жерде білім алып, 
балалық шағы да теміржол бойында өткен. 1983 жылдың 
ақпанында әскерден оралған соң Көпмоладағы белгі 
беру және байланыс  дистанциясында жұмысқа орна-
ласады. Орал қаласында бір жыл оқып курсты бітіріп, 
мамандығына сай білім алады. Содан бері тапжылмай 
Шалқар белгі беру және байланыс дистанциясының 
электромеханигі болып еңбек етуде. 41 жыл ішінде 
бірде бір ескерту алмаған, ақау жібермеген. 

Міндетіне вагон доңғалағының КТСМ бойынша 
жағдайын тексеру кіреді. Көпмола станциясы бойынша 
90 шақырымға жауапты. Вагон доңғалағының қызуын, 
қалыпты қозғалысын тексереді. Шамамен бір айда 
мыңнан аса вагон доңғалағының қызуын тексереді. 

«Вагон доңғалағының қызуы 140 градустан асса, 
тоқтатамыз.

Біз үшін жүктің, жолаушының қауіпсіздігін сақтау 
маңызды. Белгі беру және байланыс дистанциясы 
теміржолдың күретамыры іспеттес. Байланыссыз 
қалса, қозғалыс та жоқ, пойыздар тоқтайды. Маған 
жүктелген міндеттің жауапкершілігін бірінші күннен 
түсіндім», – дейді кейіпкеріміз.

Шалқар белгі беру және байланыс дистанциясы – 
байланыс пен СОБ құрылғыларының ақаусыз, үздіксіз 
жұмыс істеуін қадағалап, пойыздардың қозғалыс 
қауіпсіздігін қамтамасыз етіп отырған тарихы терең 
байырғы мекеме.   

Суретті түсірген автор   

ҮШІНШІ  БУЫН  ӨКІЛІ
Ақ төбе маги-
стральдық желі 
бөлімшесі Шалқар 
белгі беру және 
байланыс дис-
танциясының 
электромеханигі 
Жәдігер Асанба-
ев 40 жылдан аса 
уақыт бір жерде 
тапжылмай еңбек 
етіп келеді.  

Ардақ ЕРУБАЕВА,
Ақтөбе

асып түспесем де, соған жетер-
мін. Ендігі межем осы, – дейді 
әке жолын қуған ұл.

Әкелі-балалы теміржолшылар-
дың өмірінде тағы бір мынадай 
сәйкестік бар. Төребектің әкесі 
Мырзақара 1986 жылы 57 жа-
сында «Құрметті теміржолшы» 
атанған екен. Ал енді оның ұлы 
Төребек те тап осы жасында, тап 
осы учаскені үздіксіз күтіп-бап-
тағаны үшін осынау құрметті 
атаққа ұсынылып отыр.

Төребек Мырзақараұлының 8 
бауыры бар. Бес ұлдың кенжесі 
ретінде әке-шешенің бауырында 
еркелеп өскен Төребек бүгінде 
зайыбы Бану екеуі 2 ұл, 2 қыздан 
оншақты немере сүйіп, ата-әже 
атанған абыройлы жандар. 

Болашақта өсіріп отырған 
немере буыннан да әулеттің 
даңқты еңбек жолын жалғай-
тын  теміржолшы шығады де-
ген үміттерін үкілеп отырған 
жайлары бар.

Суретті түсірген автор 

– Арал топырағында 
1974 жылы туғанмын. 
Әкем Жақсылық Сүй-
інқараев өңірге танымал 
теміржолшы болған соң 
ұлдары түгел сол әкеге 
қарап бой түзеп, тәлімін 
алып өстік. Кішкентай-
ымыздан теміржол бой-
ының тіршілігімен етене 
таныс болғандықтан 
орта мектепті бітірген-
де де теміржолдан өзге 
салада тіршілік жоқтай 
көрініп бірден таңдау 
жасадым. Теміржолшы 
болу кез келген адам-
ның пешенесіне жазы-
ла бермесе керек. Бұл 
салада шыдамдылық, 
жігер, байсалдылық пен 
кәсіпке деген адалдық 
болуы керек деп ойлай-
мын, – дейді өз ісінің 
шебері атанған Талғат 
Жақсылықұлы.
Суретті түсірген автор
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 Ее многолетний опыт, профес-
сионализм и преданность своему 
делу заслужили уважение среди 
коллег и руководства. Ведь не 
каждый мужчина выдержит та-
кой ритм и ответственность за 
своевременный пропуск вагонов 
на станции, отсутствие угрозы 
утери или повреждения груза, 
его благополучный путь от от-
правителя к потребителю. Здесь 
любая мелочь может обернуться 
немалыми убытками.

Много трудиться для нее – дело 
привычное. Детство Кунсулу Ораз-
баевой прошло в Узбекистане. 
Необъятные хлопковые поля, 
плодоносные сады, ароматные 
лепешки в тандыре – все это                   
теплые воспоминая, когда де-
вочка помогала своей семье, и 
трудолюбие постепенно стало 
не просто чертой ее характера, а 
гораздо большим – убеждением, 
жизненной позицией. 

Совсем молоденькой девушкой 
она пришла на станцию Алматы-1 
приемщиком поездов. А вскоре 

энергичную темноглазую Кунсулу 
Оразбаеву назначили старшим 
приемщиком. Работа требовала 
от девушки внимания и аккурат-
ности. Зафиксировать прибытие 
поезда, с точностью посчитать 
количество вагонов и сверить 
их номера, проверить, в порядке 
ли пломбы, сравнить данные с 
показателями предыдущей про-
верки – все это выполнять день 
ото дня с удвоенным внимани-
ем было непросто. Сторожилы 
станции всегда отмечали: бой-
кой, худенькой Кунсулу терпения 

хватало на троих. В документах 
у нее был полный порядок. А ее 
наставница Зинаида Михайловна 
Хлебунова всегда говорила, что 
любой руководитель среднего 
звена, будь он на работе, дома или 
в отпуске, несет ответственность 
за вверенный ему участок. То есть 
никогда нельзя прерывать связь 
со своим коллективом, где бы ты 
ни находился. Вот такие пропис-
ные истины и запомнила Кунсулу 
Оразбаева. Она с теплотой вспоми-
нает своих добрых наставников: 
заместителя начальника станции 
по грузовой работе Александра 
Зильбермана, своего непосред-
ственного руководителя Николая 
Кириенко, с которым она работала 
много лет, постигая станционную 
науку. Шесть лет проработала 
освобожденным председателем 
профсоюзного комитета станции: 
помогала людям словом и делом, 
старалась, чтобы социальные 
льготы всегда находили особо 
нуждающихся адресатов. 

Как говорит сама Кунсулу Ораз-
баева, станционная круговерть 
скучать не дает, приходится рабо-
тать с удвоенной энергией. А уж 

С  УДВОЕННОЙ  ЭНЕРГИЕЙ
Кунсулу Оразбаева – старший приемщик поездов поста коммерческой 
безопасности станции Алматы-1 – является одним из ключевых сотруд-
ников, отвечающих за обеспечение безопасности и надежности работы 
железнодорожного транспорта.

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматы

Отец мужчины Кошан Му-
сабеков в годы войны с 14 лет 
работал кочегаром паровоза, 
затем помощником машиниста, 
машинистом паровоза, а также 
был комсомольским вожаком 
паровозной бригады.

– Именно он  доставил в Жана-
арку из России первый тепловоз. 
Тогда это событие произвело 
среди железнодорожников на-
стоящий фуррор, и оно долгое 
время было на слуху у сельчан. 
Отец всегда пользовался автори-
тетом у взрослых и детей. Он имел 
знаки «Отличный паровозник», 
«Почетный железнодорожник» 
и многие другие награды. Его 
не стало в возрасте 54 лет, – рас-
сказывает Қанаш Хамзин. – Моя 
мама Сара Мусабекова занималась 
воспитанием 11 детей и уходом 
за престарелой бабушкой. Она  
– мать-героиня, обладательница 
знака «Ардақты ана». 

Қанаш Хамзин родился в посел-
ке Жанаарка. После окончания 
средней школы пошел работать 
учеником слесаря в локомотивное 
депо Жанаарка, отслужил два года 
в рядах Советской армии, затем 
продолжил работать в родном 
коллективе помощником маши-
ниста тепловоза, машинистом 
тепловоза, главным инженером 
депо, машинистом-инструкто-
ром, заместителем директора по 
эксплуатации Жанааркинского                                               
эксплуатационного локомотивного 
депо. В настоящее время он про-
должает трудиться машинистом-  
инструктором локомотивных 
бригад в этой же организации.   

В 1991 году Қанаш Хамзин 
заочно окончил Алматинский 
институт инженеров железнодо-
рожного транспорта по специаль-
ности «тепловозы и тепловозное                                 
хозяйство». С его слов, наставником 
по жизни всегда был отец. 

– С раннего детства он прививал 
своим детям навыки к труду, чув-
ство ответственности и любовь к 
своей профессии. Отец находился 
в строю 24 часа в сутки, и этому 

учил нас – без остатка отдавать-
ся работе. В нашей семье по его 
стопам пошли и остальные мои 
братья – Канат Мусабеков, Мурат 
Мусабеков, Сейткамал Жулдыз. В 
настоящее время в депо трудит-
ся инженером-теплотехником 
сын покойного брата Мурата – 
Бахытжан, сыновья Сейткамала 
Жулдыз – Алмаз и Жалгас – явля-
ются помощниками машиниста 
тепловоза, – продолжает разговор 
мужчина. – Сегодня Канат и Бахыт-
жан – выпускники бакалавриата 
и магистратуры Алматинского 
института инженеров железно-
дорожного транспорта.

Сын Қанаша Хамзина – Алмаз  
– свою трудовую деятельность 
также начинал в Жанааркинском 
эксплуатационном локомотивном 
депо помощником машиниста те-
пловоза, машинистом тепловоза. 
В настоящее время он трудится в 
Карагандинском эксплуатационном 
локомотивном депо машинистом 
тепловоза и  исполняет обязан-
ности машиниста-инструктора 
по теплотехнике. 

– На мой взгляд любой работник 
железной дороги, будь то слесарь, 
помощник машиниста, машинист 
локомотива, инструктор или лю-
бой другой специалист, должен 
обладать такими качествами, как 
ответственность, внимательность, 
скрупулезность, иметь хорошие 
профессиональные знания и 
навыки, постоянно заниматься 
повышением  своего уровня в 
области новейших технологий 
и новой техники локомотивов, 
передавать свои знания и опыт 
молодому поколению железнодо-
рожников. Важно любить свою 
профессию, работу и быть пре-
данным  своей работе, – считает 
Қанаш Хамзин. – В преддверии 
Дня работников транспорта хо-
чется поздравить всех желез-
нодорожников с наступающим 
профессиональным праздником! 
Желаю всем здоровья, счастья и 
семейного благополучия, успехов 
в работе, в достижении постав-
ленных целей и, конечно же, 
мирного неба над головой!

                           Фото автора

ВСЕГДА  БЫТЬ  В  СТРОЮ 
Светлана МОГАЙ,
Караганда

Александр Коротаев связал свою 
жизнь с железной дорогой сразу 
после окончания восьми клас-
сов средней школы в 1986 году. 
Точнее, даже намного раньше, 
когда ребенком впервые увидел 
огромную, мощную и совершен-
но недосягаемую для детского 
восприятия технику – тепловоз.

–  Мне было лет 11-12, когда мы 
со станции Предгорная провожали 
родственника. Я тогда впервые 
увидел тепловоз и сразу решил, 
что обязательно стану работать 
на таком же. О других профессиях 
даже не мечтал. Сам я родился и 
вырос в селе Березовка Глубоков-
ского района ВКО. У нас в семье 
никогда не было железнодорож-
ников. Я один такой, – улыбается 
Александр Коротаев. 

В 1986 году он окончил восемь 
классов средней школы и посту-
пил в железнодорожное училище 
Усть-Каменогорска. После оконча-
ния сразу устроился в локомотивное 
депо помощником машиниста 
тепловоза. Юноше как работнику 
железной дороги даже дали от-
срочку от армии на 11 месяцев. В 
ряды Вооруженных сил Александр 
Коротаев попал в ноябре 1989 
года, а после двухлетней службы, в 
январе 1992 года, вновь устроился 
помощником машиниста. 

– Помощником работал два года. 
В июне 1994 года меня направили 
на курсы машинистов. Я отучился 

там три месяца и в ноябре того 
же года стал машинистом. С той 
поры бессменно работаю в этой 
должности, – говорит он. 

Что касается пассажирских поез-
дов, то уже обычным для Александра 
Коротаева стал  маршрут Оскемен-1 
– Алматы. Локомотивная бригада 
ведет поезд до станции Шар, там 
отдыхает и возвращается домой. 
И так до следующей поездки, в ко-
торую могут вызвать уже через 16 
часов. По сути, и машинист, и его 
помощник должны быть постоянно 
в тонусе, не расслабляться. 

За время работы машинистом 
тепловоза у Александра Коротаева 
сменилось много помощников. 
Многие из них уже сами давно 
трудятся машинистами. Сейчас уже 
больше года с ним ездит помощник 
машиниста Эльжан Нургалиев.

– Мне нравится моя профессия. 
Когда-то очень давно мне один 
машинист  сказал: «Если здесь оста-
нешься, то эта работа тебя затянет. 
Ты отсюда никуда не уйдешь». Так 
оно и получилось, – вспоминает 
Александр Коротаев. – Конечно, в 
нашей работе есть свои сложности. 
Одна из них – моральная усталость, 
потому что нужно постоянно быть 
бдительным, внимательным во вре-
мя поездки. На железнодорожный 
путь могут то животные выйти, то 
люди, забывающие о требованиях 
безопасности. Всегда нужно быть 
готовым к этому. 

По словам Александра Коротаева, 
в людях он больше всего ценит 
честность и доброту. Конечно, для 

него семья значит очень много 
и занимает главнейшее место в 
жизни. Жена Ольга провожает его 
в поездки, создает семейный уют. 
Сын Кирилл работает в железнодо-
рожном подразделении крупного 
промышленного предприятия 
Восточного Казахстана – ТОО 
«Казцинк». В каком-то смысле, он 
пошел по стопам отца. В летнее 
время семья Коротаевых любит 
выезжать на природу, собирать 
ягоды, грибы. 

 – Сейчас уже ягода отошла, 
зато по осени начнутся грибы. 
Нужно выбирать время и ехать, – 
рассуждает Александр Коротаев. 
– Люблю зимний отдых в Алтайских 
Альпах – это такая база отдыха в 
ВКО. Уже лет пять, как катаюсь 
там на горных лыжах. 

В преддверии профессионального 
праздника он поздравил коллектив 
Оскеменского эксплуатационного 
локомотивного депо.  

– Хочу выразить благодарность 
руководству за оказанное до-
верие. Особенно хочу поздра-
вить тех людей, с которыми мы 
непосредственно работаем, –                                                   
заместителя начальника ТЧЭ-22 по 
эксплуатации Азамата Ерденова, 
машиниста-инструктора Рустема 
Мусекенова, наших нарядчиков, 
которые вызывают нас в поездки, 
– перечислил Александр. – Им и 
всему нашему коллективу желаю 
процветания, здоровья, успехов 
в труде. 

Фото Эльжана НУРГАЛИЕВА

ОН  ОДИН  ТАКОЙ
Машинист тепловоза Оскеменского эксплуатаци-
онного локомотивного депо (ТЧЭ-22) Александр 
Коротаев любит свою работу и горные лыжи. Он 
не представляет свою жизнь без локомотивов, 
поездок, без этого напряженного ритма железной 
дороги, а зимой – без захватывающих дух спусков с                                       
восточно-казахстанских горных склонов.

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

Бахытжан Кадиркулов родился 
на станции Казалы Кызылордин-
ской области в семье потомствен-
ных железнодорожников. Отец и 
его дяди работали на железной 
дороге машинистами, мать – в 
железнодорожной больнице. В 
1982 году он поступил в Кызы-
лординское профтехучилище на 
помощника машиниста. Успешно 
окончив его, ушел служить в ар-
мию. А в 1985-м, по возвращении, 
начал свою трудовую деятельность 
на железной дороге слесарем по 
ремонту подвижного состава За-
падно-Казахстанской железной 
дороги. Проработав некоторое 
время и набравшись опыта, он, 
наконец, в 1988 году осуществил 

свою мечту, став помощником 
машиниста тепловоза. С 1996-го 
работал в должности аккумуля-
торщика. А в 2006-м был пере-
веден помощником машиниста 
тепловоза оборотного депо Тобол. 
С августа 2006 года и по данный 
момент Бахытжан Кадиркулов 
успешно трудится машинистом 
тепловоза оборотного депо Тобол 
Костанайского эксплуатацион-
ного локомотивного депо. За 
период работы здесь он всегда 
проявлял профессиональные 
навыки, грамотно и с полной 
самоотдачей выполнял вверен-
ную работу. Постоянно трудится 
над повышением технического 
уровня. В то же время Бахытжан 
Кадиркулов охотно делится сво-
им профессиональным опытом 
с молодыми коллегами, обучив 

не одно молодое поколение ма-
шинистов. 

Также он не единожды демон-
стрировал умение действовать в 
нестандартных ситуациях, неод-
нократно помогал предотвратить 
случаи нарушения безопасности 
движения поездов, тем самым 
обеспечивая сохранность пере-
возимых грузов и безопасность 
пассажиров. И по сей день он 
выполняет свои должностные 
обязанности в полном объеме, 
грамотно организовывает работу. 
Поэтому в коллективе пользуется 
заслуженным авторитетом и 

ГОРЖУСЬ  ПРОФЕССИЕЙ  ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНИКА!
Машинист тепловоза оборотного депо Тобол                   
Костанайского эксплуатационного локомотив-
ного депо филиала ТОО «КТЖ – Грузовые пере-
возки» – «Костанайское отделение ГП» Бахытжан                           
Кадиркулов уже с самого детства, приходя с отцом 
в локомотивное депо, впитывал запах мазута, 
проникался звуками кипящей работы и мечтал 
лишь об одном: поскорее вырасти и самому стать 
машинистом.

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

экстремальных ситуаций за годы 
ее работы на дороге было хоть 
отбавляй. Запомнился случай, 
когда при осмотре цистерны с 
опасным грузом она выявила 
утечку серной кислоты. В таких 
случаях счет идет на минуты. 
Если ядовитая жидкость разъест 
корпус цистерны, а пары опасного 
вещества разнесет ветер, могут 
пострадать люди и окружающая 
среда. Кунсулу Оразбаева пережила 
в этот день немало тревожных 
минут и приняла все меры для 
отцепки цистерны и удаления 
ее в безопасное место. Коллеги 
считают, что ей свойственны 
мгновенная реакция в сочета-
нии со здравым смыслом. Ведь 
в процессе осмотра поездов она 
демонстрирует исключительную  
внимательность  к деталям. Ее 
способность быстро и точно оце-
нивать ситуацию позволяет пре-
дотвращать возможные инциденты 
и обеспечивать бесперебойную 
работу железнодорожного узла. 

 А за пределами работы Кунсулу 
Оразбаева является не менее уди-
вительным человеком – заботливой 
матерью и нежной бабушкой, 
дарящей свою любовь, заботу 
и внимание родным. Ее жизнь 
является примером гармонии 
и преданности как профессио-
нальному долгу, так и семье, что 
делает уважаемой личностью 
среди коллег и близких.

Фото автора 

В детстве наш герой 
часто ходил со своим 
крестным – машинистом 
Акмолинского депо Вла-
димиром Ульяненко – на 
его место работы. Там 
он подолгу наблюдал, 
как проходят по же-
лезной дороге поезда, 
и говорил, что хочет 
стать машинистом. 

Сразу после окон-
чания школы Иван 
Вакуленко поступил в 
Акмолинский техни-
кум транспорта и ком-
муникаций. Окончив 
обучение, его призвали 
в ряды Вооруженных 
сил. Вернувшись, наш 
герой решил устроиться 
в Акмолинское депо 
сначала помощником 
машиниста, а затем и 
машинистом грузового 
движения. С 2008 года 
стал машинистом элек-
тропоезда филиала АО 
«Пассажирские пере-
возки» – «Пригородные 
перевозки».

– Работаю в пассажир-
ском движении, в основ-
ном по направлению 
Кокшетау, Павлодар 
и Экибастуз. В пути 

следования мы вместе 
с помощником маши-
ниста уделяем особое 
внимание безопасности 
движения, а также го-
товности действовать 
четко и правильно в 
нестандартных ситуа-
циях. Ведь за плечами 
– сотни людей, мы в 
ответе за их жизнь и 
здоровье, – говорит 
Иван Вакуленко.

По его словам, перед 
каждым рейсом он в 
обязательном порядке 
проводит дополнитель-
ный осмотр на наличие 
неисправностей. Ведь 
если он упустит из виду 
какую-то мелочь, это 
может привести к не-
предвиденной останов-
ке в пути следования, 
которая влечет за собой 
сбой в графике движе-
ния не только своего, 
но и других поездов. В 
пути следования поезда 
локомотивная бригада 
в составе машиниста и 
его помощника всегда 
следит за знаками и сиг-
налами на железнодо-
рожном пути, контроли-
рует показания пульта 

управления, который 
указывает на беспере-
бойную работу всего 
подвижного состава 
либо сигнализирует 
об отказе какого-ли-
бо узла или системы, 
подает установленные 
звуковые сигналы, не-
сет ответственность за 
безопасность движения 
поезда. 

– Это очень ответ-
ственная профессия, 
которая требует фи-
зической силы, абсо-
лютного здоровья и 
стрессоустойчивости, 
– отмечает Иван Ваку-
ленко.

Руководство компа-
нии отмечает его толь-
ко с положительной 

стороны как отличного 
специалиста, чуткого, 
отзывчивого, совер-
шенно неконфликт-
ного и трудолюбивого 
человека.

Сегодня Иван Ваку-
ленко охотно делится 
своим профессиональ-
ным опытом с молоды-
ми специалистами. При 
этом он отмечает, что 
современная молодежь 
тоже многое знает и 
умеет. Но при этом ни-
когда нельзя забывать, 
что все меняется, но 
остается движение по-
езда и его безопасность. 
Ведь человеческий фак-
тор и законы физики 
не изменятся никогда.

Фото автора

В  ОТВЕТЕ  ЗА  ПАССАЖИРОВ

Машинист – одна из самых важных железнодорожных профессий. Ведь 
именно он отвечает за то, чтобы поезд прибыл вовремя и в пути все было 
в порядке. А если в дороге возникают непредвиденные ситуации, то он 
должен молниеносно среагировать для принятия верного решения. И 
всеми этими качествами обладает машинист электропоезда филиала АО 
«Пассажирские перевозки» – «Пригородные перевозки» Иван Вакуленко, 
трудовой стаж которого составляет 22 года.

Айлин БАУРЖАН,
Кокшетау

уважением. А за свою трудовую 
деятельность награжден «ҚТЖ» 
ҰК» АҚ Басқарма төрағасының 
Құрмет грамотасы в 2023 году. 
Общий стаж его работы в отрасли 
железнодорожного транспорта 
составляет 38 лет. Вместе со своей 
супругой воспитали трех дочерей 
и сына, старшая дочь пошла по его 
стопам, став железнодорожницей. 

– Для меня самого никогда 
не стоял вопрос: кем быть? Я 
с детства знал, что буду маши-
нистом. Больше всего мне нра-
вилось с отцом приходить в его 
локомотивное депо, сидеть за 
штурвалом локомотива. Конечно, 
работа машиниста нелегка и не 
так романтична, как кажется со 
стороны. В любое время суток, в 
любую погоду ты должен ехать, 
ежесекундно соблюдая все правила 
безопасности движения. И ездить 
нам зачастую приходится не по 
разным городам, а по одному и 
тому же участку. Но, несмотря 
на все это, мне нравится моя 
профессия, никогда не жалел, что 
стал машинистом и работаю на 
железной дороге. Я горжусь своей 
профессией, – говорит Бахытжан 
Кадиркулов.

Фото автора

Машинист-инструктор по обу-
чению локомотивных бригад 
Жанааркинского эксплуатаци-
онного локомотивного депо 
филиала ТОО «КТЖ – Грузовые 
перевозки» – «Карагандин-
ское отделение ГП» Қанаш                                                  
Хамзин принадлежит большой                                                    
династии Мусабековых,                       
общий с таж которой                            
составляет более 200 лет. 
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Сұлугүл БАКЕСОВА,
Астана

МЕН СОЛ КЕЗДЕГІ ТЕМІРЖОЛ-
ШЫ ХАЛЫҚТЫҢ ТӨЗІМДІЛІ-
ГІ МЕН ҚАЙСАРЛЫҒЫНА, 
ЖАНҚИЯР ЕҢБЕГІНЕ БА-
СЫМДЫ ИЕМІН. КЕШЕГІ АЛ-
МАҒАЙЫП 90-ШЫ ЖЫЛДАРЫ 
ТЕМІРЖОЛДА ӨЗ ІСІНЕ  ШЫН 
БЕРІЛГЕН, КӘСІБІНЕ АДАЛ 
ЖАНДАР ҚАЛДЫ ДЕП ОЙ-
ЛАЙМЫН  ЖӘНЕ ОЛАР АЛЫП 
САЛАНЫҢ ЕРТЕҢІНЕ СЕНДІ.   

– Амангелді Жұмағалиұлы, Түрксіб-
тің Бас инженері болған Жұмағали 
Омаровтың ұлы болғаныңыз Сіздің 
тағдырыңызға қалай әсер етті?

– Жалғыз мен емес, ол кезде кез келген 
теміржолшының баласы теміржолшы 
болуға ұмтылу жаппай үрдіс, жазылмаған 
заңдылық болды. Мен де әкемнің бар ғұмы-
ры теміржолмен байланысты болған соң 
қасында жүріп, кәсібін ғана емес, өнегесін 
де бойыма сіңіріп өстім деп ойлаймын. 
Бала күнімнен, әкемнің қызметіне қарай, 
бірнеше станцияларға көшіп-қонып жүріп 
тоғыз жолдың торабындағы мектептерде 
білім алуыма тура келді. Мектеп бітіргенде 
әкемнің «балам, сен теміржол институ-
тына  бар, сенен түбінде жақсы маман 
шығады» дегені теміржолшы болам де-
ген байламымды бекіте түсті. Дегенмен 
кезінде Тұрар Рысқұлов, Мұхаметжан 
Тынышпаевтардың көзін көріп, Түрксібтің 
алғашқы қазақ басшыларының бірі болған 
әкем Жұмағали Омаровтың арқасында 
болып толып қалдым деп айта алмай-
мын. 1960 жылы Новосібірдегі теміржол 
институтының «Теміржол құрылысы, жол 
және жол шаруашылығы» факультетіне 
оқуға түсіп, В.Г.Альбрехт, Н.П.Кондаков, 
Г.М.Шахунянц, К.Шепотин, А.К.Дюнин, 
С.В.Амелин, К.К.Якобсон, М.Х.Ахметзянов, 
К.Н.Коржавин секілді мүйізі қарағайдай 
ғалымдар, теміржол шаруашылығының 
білгір мамандарынан дәріс алғаным бүкіл 
өміріме азық болды дер едім. Институтты 
бітіріп келген соң сол кездегі үрдіс бой-
ынша Қазақ темір жолының Арыс жол 
дистанциясында бригадир болып еңбек 
жолымды бастадым. Сосын мастер, аға 
шебер болдым, одан Қарағанды жол дис-
танциясына ауысып бас инженер, бөлім 
бастығының орынбасары, Алматы жол 
дистанциясының бастығы қызметтерін 
атқарып, 20 жылдан аса өндірісте еңбек 
еттім. Қысқасы, Жұмағали Омаровтың ұлы 
болып жылы жерде отырған жоқпын, ел 
қатарлы перегонда жүріп, өмір көріп өстім. 

– Кеңес кезінде Жол бастығы тек 
қозғалыс саласының маманы болу керек 
деген қағида қалыптасты, теміржолшы-
лар тілімен айтқанда элита саналатын 
«движенецтер» басқарды. Сіз тұңғыш 
рет ол қағиданы бұзып Жол бастығы 
болды деседі?

– Менің ойымша, мен ол қағиданы бұзға-
ным жоқ. Қарағандыда бөлім бастығы бо-
лып, 17 жыл жұмыс жасадым. Бас инженер, 
одан кейін жол басқармасы бастығының 
орынбасары болдым. Жетекшіміз Рас-
стрыгин Юрий Александрович өте тамаша 
адам еді. Ақыл-кеңесін, тәжірибесін көп 
алдым.  Бөлім бастығының орынбасарлары 
Шахан Жиделов, Ғаббасов Әлен Әбуұлы, 
жол басқармасының бастығы Стародуб 
Александр Васильевич бәріміз бір бөлім-
де жұмыс істедік. Сен «движенец», мен  
«путеец» деген жоқпыз. Мақсатымыз бір 
– қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз етіп, 
бөлімшенің жұмысын алға бастыру болды. 
Алматы темір жолының басшылығына 
келгенде мен теміржолдың барлық саласын 
бес саусақтай меңгерген маман болдым.

– Мәскеудің, Жол қатынастары мини-                  
стрлігінің Қазақстанға, жалпы қазақтарға 
көзқарасы қалай болды деп ойлайсыз?

– Кеңес үкіметі кезінде Қазақстанға 
және қазақтарға деген теріс көзқарас 
болған жоқ. Қазақ темір жолының дамуына 
бөлінген қаржы дер кезінде қажет жеріне 
жұмсалып тұрды. 1969-1970 жылдары 
Қарағанды-Магнитогорск (1180 км) телімі 
электр тартымына ауыстырылды. 1977 
жылы Қазақ темір жолының негізінде 
Тың, Алматы және Батыс Қазақстан жол-
дары құрылып, ауқымды жаңарту жүрді, 
инфрақұрылым жаңғыртылып, ондаған 
вокзалдар қайта тұрғызылды. Байланыс 
және белгі беру жүйелерінің, жол техника-

Амангелді  ОМАРОВ: 

Амангелді Жұмағалиұлы Омаров 1941 жылы Қарағанды облысы Балқаш қаласында дүни-
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сының, электровоздар мен тепловоздардың 
жаңа түрлері іске қосылды. 1980 жылдан 
бастап автоматика және ақпараттық есептеу 
жүйелері өндіріске белсенді енгізілді. Сол 
жылдан бастап оңтүстіктегі Мойынты-Шу, 
Шеңгелді-Арыс, Арыс-Түлкібас жолдарында 
электрлендіру өріс алды. Бұл жолдардың 
жалпы ұзындығы 4 мың шақырымға жетті. 
1983 жылы Алматы темір жолы бастығы-
ның орынбасары болып ауысқан кезімде 
Алматы магистралінде темірбетонды 
шпалға рельстің ауыр түрін салу, түйіспесіз 
жол полигонын кеңейту және жасанды 
құрылыстарды құрылымдау жұмыстарын 
басқардым. Сондықтан Мәскеудің Қазақ 
темір жолына көзқарасы дұрыс болмады деп 
айта алмаймын, рет-ретімен теміржолды 
дамытуға жоспар жасап, қаржы бөлдіріп 
отырдық. Кейін ғой одақтас елдер бөлініп, 
бір-біріне алакөз бола бастағаны, біздің 
кезімізде ондай болған жоқ. 

– Кезінде бірге қызмет еткен, әріптес 
болған азаматтардан кімдерді құрмет 
тұтып, ерекше атар едіңіз? Ұстазыңыз кім?

– Тағдыр мені үлгі тұтар ұстаздан да, 
үзеңгілес әріптес, жақсы жолдастан да 
кенде қылмапты. Біреуі аға, біреуі іні бол-
ды, біріміз басшы, біріміз қосшы болдық. 
Бір-бірімізден үйреніп, тәжірибе алмастық.  
Қатарластарымнан Марат Хамзин мен 
Нығметжан Есенғаринге ерекше тоқта-
лып кеткім келеді. Оларға дейін қазақтар 
арасынан СЦБ, автоматика-телемеханика 
саласының мамандары жоқтың қасы болды. 
Есенғарин кейін Мәскеуде министрлікте 
отырды, тәуелсіз Қазақстанның тұңғыш 
көлік министрі болды. Үлкен сағынышпен, 
құрметпен Мұстафа Қазбеков, Байзақ 
Пірманұлын еске аламын. Аға буыннан 
алғашқы ұстазым болған Жұмағали Ома- 
ровты айтпағанда Иван Акимович Задорож-
ныйды, Мұхтар Есенғалиұлы Бисембиевті, 
Ербай Боранбаевты, Расстрыгин Юрий 
Александровичті, Константин Никифо-
рович Куниловскийді, Михаил Федорович 
Дидикті, Стародуб Александр Васильевичті, 
Геннадий Валентинович Виноградовты, 
Құдайберген Дүйсенұлы Көпжасаровты, 
Панов Юрий Владимирович, Голубченко 
Александр Семеновичті, Рымбек Тұрғанба-
евты   және Ширяев Анатолий Ивановичті 
қазақ темір жолының дамуына үлкен үлес 
қосқан тұлғалар және менің ұстаздарым 
болды дей аламын.  Құдайберген Дүйсенұлы  
Семей теміржол бөлімшесінің бастығы, 
Қазақ теміржолының бас инженері, Батыс 
Қазақстан теміржолының бастығы, Қазақ 
ССР Министрлер кеңесі төрағасының орын-
басары болды, сосын  Алматы теміржолын 
басқарып, осы жерден зейнетке шықты. 
Менің теміржолдағы тағдырымның түзу 
болуына елеулі үлес қосқан ел ағасы. 

Рымбек Тұрғанбайұлы Қазақ теміржолы-
ның кәсіподақ төрағасы, Батыс Қазақстан 
темір жолының бастығы, Алматы және 
Қызылорда темір жол бөлімшелерінің 
бастығы болған кісі. Ұлы Отан соғысының 
ардагері. Қызметімнің нәтижелі болуына 
осы ағамыздың да көп септігі тиді. 

 Әрине, менің бүкіл өмір жолымда ақыл-
кеңесі, тәжірибесімен бөлісіп,  көмегі тиіп, 
жақсылығы өткен азаматтардың бәрін 
атай алмаймын. Бірақ бір айтарым, егер 
осы аталған азаматтар болмаса мен бүгінгі 
жетістіктерге жетер ме едім, кім білген...   

– Есіңізде қалған ерекше оқиға туралы 
айтып берсеңіз.

– Ондай оқиғалар көп қой, қырық жылда 
көп нәрсеге куә болдық, дегенмен есімде 
қалғанын айтып өтейін... 1969 жылдың 
қысын ұмытпаймын. Сол жылы қыс қатты 
болды, қалың қардан темір жолдың жұмысы 
тоқтап қалып, төтенше жағдай қалыптас- 
қан қиын күндерді бастан кешірдік. Ол 
кезде Қарағандыдамын, бір күнде 17 мың 
вагонға жүк тиейтінбіз. Қар тазалайтын 
техника, қол күші түгел жұмылдырылып, 
тәулік бойы жұмыс істедік. Өз күшіміз 
сарқылған кезде Үкімет 30 мың әскер 
көмекке жіберіп, зор қиыншылықпен, 

Ақадыр, Жарық, Балқаш, Саяқ, Ақтоғай 
және Шеңгелді секілді станцияларды ауыз 
су желілерімен қамтамасыз етіп, қаншама 
әлеуметтік нысандарды іске қостық. Тек 
Достық станциясында теміржолшыларға 
арналған 11 мың шаршы метр тұрғын үй 
пайдалануға берілді. Қазақстан атынан 
бұл екі елдің келісімшарт хаттамасына қол 
қою бақыты маған бұйырды. 1991 жылдың 
20 шілдесінде бірінші жүк пойызы жолға 
шыққан сәт біз үшін нағыз мереке болды. 
1992 жылдың маусымында «Алматы-Үрімші» 
жолаушылар пойызын шығарып салдық.   
Кейіннен контейнерлік тасымалды дамытуға 
қызмет ететін Қазақстан-Қытай-Жапо-
ния-Оңтүстік Корея-Малайзия-Сингапур 
бағытында жаңа бағыттарды ашуға үлкен 
күш жұмсадық.   

– Соңғы жиырма жылда өзіңіз құрған 
Жол қатынастары университетін басқарып 
отырсыз, осы жылдар ішінде өндіріске 
қанша маман дайындап шығардыңыздар?

– Бұл да менің бір кездегі арманымның 
жүзеге асуы дер едім. Әкем теміржолда  
ұлттық кадрлар, мамандар тапшылығын 
жиі айтатын. Кезінде Алматы теміржол 
техникумына, Ташкент пен Ресейге талай 
жастарды оқуға жіберіп, қысқа курстар 
ашуға көп еңбек сіңірді. Кейін өзім қыз-
метте болғанда да осы мәселені назарда 
ұстадым. Теміржолшылардың балаларын 
интернатқа орналастырып, оқытып, мек-
теп бітірген соң Ленинград, Свердловск, 
Харьков университеттерінде білім алуды 
жүйелі түрде ұйымдастырып тұрдық. Ал-
матыда Ташкент институтының филиалы 
ашылғанда қалай қуандық.

Тәуелсіздіктің алғашқы жылдарынан-ақ 
елімізде инженер мамандарға тапшылық  
байқала бастады. Әсіресе қазақ балалары-
ның ішінде бұл саланың тізгінін ұстағандар 
санын арттыру қажет еді.  Өйткені бүгінгі 
мамандар ертең зейнетке кетеді, оның 
үстіне кейбір мамандар біздің тәуелсіз 
мемлекетіміздің болашағына күмәнмен 
қарап, өз елдеріне көшіп кетті. Осы тұста 
заман талабына орай  жекеменшік негізде 
Қазақ қатынас жолдары университетін 
құрдық. Университет көлік және коммуни-
кация кәсіпорындары мен экономиканың 
басқа салаларына бакалавриат бойынша  
– 23 түрлі маман, магистратура бойын-
ша  – 15 түрлі маман, PhD докторы – 4 
және колледжде 14 түрлі мамандық иесін 
дайындайды. Осы оқу орнына жетекшілік 
етіп, болашақ теміржолшылар дайындау 
ісіне атсалысудамын. Бүгінде 24 жылдан 
асқан тарихы бар университет беделді 
оқу орнына айналды. Міне, осы уақыт 
аралығында 46 169 студентке мамандық 
бойынша дипломдарын табыстадық.              
ҚТЖ-ның аймақтық филиалдарымен 
байланыс орнатып, талапты түлектеріміз  
жұмыспен қамтамасыз етілуде.

– Қазақстан темір жолы биыл 120 жыл-
дық мерейтойын атап өтуде. Теміржол-
шыларға, кешегі әріптестеріңізге не 
айтар едіңіз?   

– 120 жылдық тарихында Орынбор -Таш-
кент, Түркістан - Сібір, Қарағанды -Қарталы, 
Гурьев-Қандыағаш, Маңғыстау- Бейнеу, 
Шу-Мойынты, Алматы-Ақтоғай-Достық, т.т. 
патшалық, кейін кеңестік кезде салынған 
магистральдардан бөлек, тәуелсіздіктен 
кейінгі жылдары Қазақстан темір жолы 
Ақсу-Дегелең, Хромтау-Алтынсарин, Арқа-
лық-Шұбаркөл, Бейнеу-Жезқазған, Жеті-
ген-Қорғас, Шар-Өскемен, Өзен-Болашақ  
сынды магистральдармен толықты. Еліміздің 
ішкі аймақтары бір-бірімен төте де тиімді 
жолмен қосылып, сыртқы қатынаста тран-
зиттік әлеуетін еселеп арттыратын жобалар 
жүзеге асырылды.  Өңірлер арасындағы ішкі 
коммуникацияларды қамтамасыз етіп қана 
қоймай, Қазақстанның экспорттық және 
транзиттік әлеуетін еселеп арттырған бұл   
жобалардың  артында аймақтар экономи-
касын дамытуға, жаңа жұмыс орындарын 
құруға, халық үшін көліктік қолжетімділікті 
қамтамасыз етуге мемлекеттің орасан зор 
капитал салымдары тұр. Кең байтақ қазақ 
даласын  шиырлап жатқан  болат жолдар 
еліміздің ең  үлкен байлығы. Теміржол 
– ұлттық экономиканың локомотивіне 
айналуы   тиіс. Оған барлық алғышарт 
бар. Қазақстанның  құрлықтар тоғысында 
тиімді орналасуы да бағымыз деп ойлаймын. 
Кешегі-бүгінгі барша әріптестерім мен ел 
ішіндегі теміржолшыларды  ертеңгі кәсіби 
мерекемен құттықтап, қызметтеріңіз абы-
ройлы да жемісті болсын деймін. Ал жастарға 
білімге деген құштарлықтарың мол болсын, 
теміржолдың ертеңі мықты мамандар қо-
лында екенін ұмытпаңдар дер едім.

– Әңгімеңізге рахмет! Мереке құтты 
болсын!  

Суретті түсірген Александр ЖАБЧУК

қисапсыз күшпен тығырықтан шығып 
едік. Қандай қиын болса да жүк тиеліп, 
пойыздарды тоқтатпай өткізіп тұрдық. 
Қарағанды – өндірісі қайнаған үлкен 
жол торабы. Ұстаздарымыз: «Қараған-
ды – мамандар өсіретін ұстахана, онда 
5 жыл жұмыс істесең керемет тәжірибе 
жинақтап, нағыз теміржолшы болып 
шығасың», – деуші еді. Менің де үлкен өмір 
мектебім Қарағандыда өтті, қиын-қыстау 
соғыс жылдары еңбек еткен,  тәжірибелі 
кісілерден көп нәрсе үйрендім.    

– Өзіңіз куә болған тарихи оқиғаны 
еске түсіріңізші?    

– Тарихи оқиға да аз болған жоқ. Өзім 
тікелей қатысқан елеулі оқиғаның бірі – 
1986 жылғы 20 ақпанда әлемде бірінші 
болып, жалпы салмағы 43,4 мың тонна, 
ал  ұзындығы 6,5 км болатын жылжы-
малы құрам 440 вагонмен  Тың темір 
жолы арқылы өткізілді. Бұл туралы бүкіл 
Одақ таң қалып, жарыса жазып жатты. 
Тарихи болмаса да мына бір оқиға еске 
алуға тұрарлық: 1971 жылы Қазақ темір 
жолының бастығы болып Геннадий Ва-
лентинович Виноградов тағайындалды. 
Онда да  Қарағандыда қызмет етіп жүрген 
кезім. Геннадий Валентинович біздің ал-
дымызға мақсат қойды. Қарабас көмір кені 
орнымен Қарағанды Сұрыптау станцияла-
ры арасындағы 120 км айналмалы темір 
жолдың орнына 42 км  қысқартылған төте 
жол салу керек. Алайда, екі арадағы төте 
жол бұрын теміржол салуға келмейді деп 
тұжырым жасалған, өйткені ол жер жаз 
бойы ми батпақ болып жатса, қыс бойы 

еді ғой. Теміржолдағы жүк тасымалының 
бұрыннан қалыптасқан ырғағы бұзылды, 
экономикалық дағдарыс етек алды, т.т. 
Бірақ теміржол көлігі жұмысын жалғастыра 
берді, жаңадан құрылған Қазақстанның 
көлік министрлігінің ықпалы болды, барлық 
ресурсты іске қосып, сала жұмысын тоқтат-
падық. Тіпті теміржолдың жанынан ауыл 
шаруашылығымен айналысатын қосалқы 
шаруашылықтар құрып, теміржолшылар-
ды азық-түлікпен қамтамасыз етуге тура 
келген жағдайлар болды. Студент кезімде 
бір топта оқығандардың 17-сі түрлі жерде 
жол бастығы болды. Солармен байланыста 
болдық, кейде бартер жасап тығырықтан 
шықтық.  Мен сол кездегі теміржолшы 
халықтың төзімділігі мен қайсарлығына, 
жанқияр еңбегіне басымды иемін. Кешегі 
алмағайып 90-шы жылдары теміржолда өз 
ісіне  шын берілген, кәсібіне адал жандар 
қалды деп ойлаймын  және олар алып 
саланың ертеңіне сенді.   

– Алматы, Батыс  және Тың жол бөлімше-
лері  базасында ҚТЖ құрылғанда отандық 
теміржолдың материалдық-техникалық 
жағдайы қандай болды?

– Жол қатынастары министрлігі кезінде 
жыл сайын техникалық қор жоспарлы түрде 
жаңарып тұрды. Тәуелсіздіктен кейін бір-
неше жыл бойы негізгі қор жаңартылмай, 
күрделі жағдай қалыптаса бастады. Жалпы, 
нарықтық экономикаға көшіп жатқан елде 
теміржол көлігі бұрынғы жүйемен жұмыс 
істей алмасы анық болды. 1997 жылы 
Үкімет үш жолды біріктіріп, нарықтық 
қатынастарға негізделген «Қазақстан темір 
жолы» мемлекеттік кәсіпорнын құру тура-
лы шешім қабылдады. Темір жол саласын 
реформалау кезеңі басталды... Мен  «ҚТЖ» 
РМК Бас директорының бірінші орынбаса-
ры болып тағайындалып, жарты жылдай 
жұмыс істедім. Сосын Алматы теміржол 
инженерлері институты мен Алматы авто-
мобиль - жол институты негізінде құрылған 
М.Тынышпаев атындағы Қазақ көлік және 
коммуникация академиясының ректоры 
қызметіне келдім. Содан бергі өмірім темір 
жолға мамандар дайындаумен байланысты. 

– Көп жыл бұрын Құдайберген Көпжа-
саровтан сұхбат алдым: «Жүзеге асыра 
алмаған жоспарыңыз, арманыңыз бар ма?» 
деген сұрағыма «Алматы метрополитенін 
салуға қатыса алмадым, инженер ретін-
де арманым еді...» деп өкініш білдірген 
болатын. Сізде ше, сондай орындалмай 
қалған арман-мақсатыңыз  болды ма?

– Мен 40 жылдан аса теміржол саласында 
еңбек еткен жан ретінде ойға алған, көз-
деген мақсаттарыма түгел қол жеткіздім 
деп сеніммен айта аламын. Баяғыда, ең 
алғаш жұмысқа араласа бастаған жылдары, 
«Шіркін, Қазақстанның жолдарын түгел  
электрлік тартымға көшіруге қол жеткізсек 
деп армандаушы едім. Осы іске өз үлесімді 
қосып, жүйелі түрде жүзеге асыруға атсалыс- 
тым. Целиноградтан (Астана) Ташкентке 
дейін  Қазақстанның жолын электрлендіру 
жүйесіне қостық. Тек қана Арыстан әрі 
Ақтөбеге дейін электрлендіру жүргізілмеді. 
Алматы магистралінің көптеген бағыттары: 
Шу-Арыс, Шу-Отар-Алматы-1 арасындағы 
1492 шақырым теміржол электрлік қуатқа 
көшірілді. 1995 жылдың 4 қаңтарында 
ең соңғы Луговой-Шу электрлендірілген 
телімнің ашылуы болды. Бұл шын мәнінде 
еліміздің теміржол қатынасындағы қол 
жеткізген толағай табысының бірі еді. 
Осылай, оңтүстікте Сарыағашқа дейін, 
солтүстікте Пресногорьковке дейін үзіліссіз 
Трансқазақстандық электромагистраль құру 
бойынша көпжылдық жұмысты аяқтадым. 
Бұл еңбегімді  бағалап, «Сын Жумагали 
Омаровича сделал это...» деп бүкіл КСРО 
мамандары мойындады. 

Менің өмірімдегі тағы бір маңызды 
жоба – 1988-1990 жылдары жүргізілген 
«Ақтоғай-Достық-Алашанькоу» халық- 
аралық темір жол дәлізінің құрылысы. 
Табиғаты қатал, елсіз-сусыз өңірде жол 
салып, инфрақұрылым қалыптастырып,  

адам төзгісіз аяз бен тоқтаусыз жауған қарға 
көміліп қалатын. Бірақ төте жол қаншама 
үнем, экономикалық тиімділік әкелетініне 
көз жеткізген басшылық тәуекел еткен 
соң іске кірістік. Аптап ыстықта әйтеуір 
Арқаның батпағын құрғатып, жартылай 
жол төседік. Бірақ қыс келгенде толассыз 
жауған қар, рельс түгілі пойыздың өзін 
басып қалатын болды. Тез арада жолдың 
екі бетіне 4,6,8 қатарлы қарға қарсы «темір 
қабырғалар» орната бастадық. Бірақ 
Арқаның қысы оны бұйым құрлы көрмеді, 
Мәскеуге,  министрлікке хабарласып қо-
сымша күш, не болмаса мықты техника 
сұрадық. Біраз уақыт өткенде арнайы 
біздің Қарағанды үшін СМ-2 және СМ-4 
турбореактивті роторлы қар тазалағыш 
машинасы жеткізілді. Дұрысы, біз үшін 
арнайы жасалып, ол машиналар алғашқы 
сынақты Қарағандыда  өтті. Міне, осылай, 
Арқаның аязы кеңес инженерлерін қуатты 
жаңа машина ойлап табуға мәжбүр етті 
десек, қателеспейміз. 

– 1991 жылы КСРО тараған соң Одақтан 
басқарылған министрлік жұмысы қожы-
рай бастағаны белгілі. ҚТЖ құрылған 
1997 жылға дейін Қазақстандағы үш 
жол қалай жұмыс істеді? 

– Әрине, қиыншылықтар көп болды, 
қанша дегенмен бір-бірімен байланысып 
жатқан одақтас республикалар тәуел-
сіздіктерін жариялап, «сенікі-менікі» деп 
бар-жоғын түгендеп жатқан алмағайып кез 
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ВРЕМЯ  ПЕРВЫХ.  ЛИСТАЯ  СТАРУЮ  ТЕТРАДЬ...
Отмечая 120-летие железной дороги Казахстана, не стоит забывать, что первая железная доро-
га на территории современного Казахстана пролегла на 10 лет раньше. Она была построена от                      
Покровской Слободы (ныне г. Энгельс), расположившейся на левом берегу Волги, до города 
Уральска и открыта для движения поездов 25 октября 1894 года. Новая магистраль протяжен-
ностью 422,5 километра являлась продолжением линии Москва – Рязань – Саратов и получила 
название Рязано-Уральской железной дороги. 

– Летом 1927 года началась еще одна великая стройка 
– Туркестано-Сибирская магистраль, – рассказывает 
начальник технического отдела Семейского отделения 
грузовых перевозок Гульнара Тулеуханова. – 15 июля 
того же года стали проводить работы по укладке рельсов 
с севера от станции Семипалатинск. Также в 1927 году 
начали возводить железнодорожный мост через реку 
Иртыш.  В 1948 году у нас внедрили диспетчерское 
руководство, а в 1954 году построили сортировочную 
горку станции Семипалатинск. 

Еще одна ключевая дата – 11 июля 1989 года, когда на 
станции ввели в эксплуатацию устройства ЭЦ стрелок 
и сигналов с наложением БМРЦ, что позволило улуч-
шить условия труда многим работникам и обеспечило 
пропускную способность. 

– За последние 20 лет произошел ряд структурных 
изменений. Семейское отделение в советские вре-
мена входило в состав Алма-Атинской дороги. Затем 
в рамках реформирования отрасли вошло в состав 
РГП «Қазақстан темір жолы» и стало отделением                                                              
перевозок, – продолжила Гульнара Тулеуханова. – Было 
время, когда Семипалатинское отделение входило в                                                                                                                      
состав Защитинского в статусе подотдела, то Защитин-
ское отделение входило в состав Семипалатинского и 
тоже в качестве подотдела.  Также менялись и границы. 
До 1993 года в состав Семипалатинского отделения 
входил участок Актогай – Саяк, а участок Жана-Семей –                                                                                                                                 

Конечная отдали на пять лет в аренду ТОО «Балапан Көлiгi».  
В связи со спадом вагонопотока в 1994 году были 

закрыты станции Угловая, Кызылчар, Жиргалы, разъ-
езды № 24, 29, станция Жиргалы. 1997 году открыли 
раздельный пункт Алтынколат. В 1998 году демонти-
ровали двухпутную вставку на перегонах Шоптыгак 
– разъезд № 1, Жарма – Нарбота, Жуз-Агач – Актогай, 
а также четвертые пути станций Балыкты-Коль и                
Айгыржал и четвертый тупик по станции Егиз-Кызыл. 
В 2000 году железнодорожную линию Жана-Семей – 
Конечная перевели под управление РГП «Қазақстан 
темір жолы». Станция Конечная была переименована в 
станцию Дегелен. В 2001 году здесь ввели в постоянную 
эксплуатацию устройства ЭЦ. В том же году на станциях 
Жалпак, Талды, Куль, Шаган, Известковая на участке 
пост «А» – Дегелен провели работы по удлинению 
приемоотправочных путей станций.

В 2001 году на трех диспетчерских кругах включена 
в постоянную эксплуатацию диспетчерская система 
«Диалог». В 2005 году по станции Шар выполнены 
работы по внедрению ЭЦ за счет строительства новой 
железнодорожной линии Шар – Новоустькаменогорск. 
Эта дорога – первый проект государственно-частного 
партнерства в Казахстане. Она напрямую связала 
восток Казахстана с его центром, минуя транзит 
в 82 километра по территории России. Ввод в                                                                                                        
эксплуатацию новой железнодорожной ветки позво-
лил сократить расстояние и сроки транспортировки 
грузов от промышленных предприятий Рудного 
Алтая до других областей Казахстана, снизить                                                            

транспортные расходы для грузоотправителей. 
В 2002 году из состава отделения выделен                                            

самостоятельный филиал – Семейское отделение 
магистральной сети. 

Для обеспечения перевозки объемов, предложенных 
АО «Каражыра», впервые совместными усилиями АО 
«НК «ҚТЖ» и бизнес-структуры реализовали проект 
по развитию участка Дегелен – Жана-Семей путем                        
строительства дополнительных трех приемоотправочных 
путей на станции Дегелен и по одному пути на станциях 
Известковая, Куль. Работники всех смежных служб 
железной дороги также были вовлечены в работы по 
реализации проекта, который завершили в 2022 году. 

В последние годы обновился инвентарный парк 
локомотивных депо, которые перешли на локомоти-
вы нового поколения серии Evolution с удлиненным 
плечом обслуживания, изготовленные по технологии 
американской компании General Electric.

Автоматизация железнодорожного транспорта 
Семипалатинского отделения дороги началась в 
1994-1996 годах при переходе экономики страны на 
рыночную основу. В этот период на четырех крупных 
станциях Семипалатинск, Жана-Семей, Аягоз, Локоть 
ввели в эксплуатацию автоматизированную систему 
оперативного управления перевозкам (АСОУП). Ра-
дикальные изменения в техническом и программном 
обеспечении произошли в 2001-2010 годы. А в период 
с 2012 по 2015 год в Семейском отделении грузовых 
перевозок усовершенствовали уже созданные систе-
мы и внедрили новые информационные проекты. 

БОГАТАЯ  ИСТОРИЯ  СЕМЕЙСКОГО  ОТДЕЛЕНИЯ  ГРУЗОВЫХ  ПЕРЕВОЗОК
Станция Семипалатинск, которая ныне наряду со станцией Жана-Семей считается главным 
железнодорожным узлом города Семея, была открыта к эксплуатационной работе в 1914 году. 
В границах Семейского отделения грузовых перевозок сегодня дислоцируются все крупные 
предприятия железнодорожного транспорта. Каждый работник вносит свою лепту в развитие 
стальной магистрали страны.  

Это комплекс АСУ станций, АСУ местной работы на                                                                       
10 станциях; автоматизированная система коммерче-
ского осмотра поездов и вагонов на станции Локоть; 
система автоматической идентификации подвижного 
состава на крупных станциях отделения дороги; модель 
рейсового движения грузовых поездов Multi Rail.

В 2014-2015 годах завершили работы по прокладке 
волоконно-оптической линии связи ВОЛС с подключе-
нием всех рабочих мест к «Последней миле». С 1 марта 
2017 года во всех эксплуатационных локомотивных 
депо внедрена АСУ «Энергодиспетчерская тяга». В 2017 
году для повышения качества работы по обслужива-
нию грузоотправителей и грузополучателей на всех 
станциях внедрили АСУ ДКР.

 Для оперативного управления ходом поездной 
работы и отображения эксплуатационной ситуации 
на диспетчерских участках, отдельных направлени-
ях, отделениях ГП и больших полигонах в 2018 году                 
внедрена система ГИД «Урал – ВНИИЖТ».

В рамках реализации госпрограммы «Цифровой 
Казахстан» и стратегии развития информационных 
технологий «Цифровая железная дорога» цифровиза-
ция железнодорожной отрасли в текущем году стала 
для Казахстана приоритетом национального уровня. В 
текущем году перед Семейским отделением грузовых 
перевозок поставили ряд объемных целей и задач по 
автоматизации и цифровизации технологических 
процессов станций, вагонных и локомотивных депо. 

– Достижений у нас немало. ҚТЖ из года в год                       
реализует мероприятия, направленные на улучшение 
условий труда работников, цифровизацию всего пере-
возочного процесса с внедрением новых информаци-
онных проектов, – подытожила Гульнара Тулеуханова. 
– Хочу поздравить всех железнодорожников с такой 
знаменательной датой, как 120-летие железной дороги 
Казахстана, и пожелать дальнейшего процветания на 
благо нашей страны!

Ольга СТЕБЛЯНКО,
Усть-Каменогорск

ПО ВЕЛЕНИЮ ВРЕМЕНИ
В книге «Рязано-Уральская железная дорога 

и ее район», 1913 года издания, говорится: 
«В своих торговых сношениях Уральск до 
проведения железной дороги связан был с 
Самарой, Бузулуком и Балаковым. Главным 
трактом был Самарский. По этому тракту 
направлялись почти все предметы ввоза 
в Уральск, а также громадное количество 
местных сырых произведений – пшеницы, 
рыбы, сала, шерсти, солодкового корня и 
т. д. В хорошую погоду грузы доставлялись 
из одного города в другой за четыре сутки, 
в непогоду же, когда дорога портилась, 
обозам приходилось быть в пути до двух 
недель, иной раз бросать часть грузов на 
дороге...» (стиль изложения сохранен).   

Развитие экономики Приуралья, потреб-
ность расширения рынка сбыта и обмена 
товаров вызывали необходимость строи-
тельства железной дороги. Верблюжьи и 
караванные перевозки становились тормозом 
развития экономики края. Администрация 
Уральской области с 1865 года представля-
ла на рассмотрение императора проекты                                                                                   
строительства железной дороги, соединяю-
щей Уральск с Самарой либо с Саратовом. 
Этот вопрос поднимался в 1884 и 1886 годах. 
В 1871 году предлагалось соединить Уральск 
с Самарой железнодорожной линией на 
конной тяге. Уже в 1874 году Уральское 
войско отвело участок земли в 540 десятин 
для размещения железнодорожной станции. 
В 1890 году военный губернатор области 
генерал-лейтенант Шипов в очередной 
раз предложил два проекта строительства 
железной дороги либо через Бузулук, либо 
до Саратова без строительства моста через 
Волгу. Последний вариант был принят.

СТРОИТЕЛЬСТВО ЛИНИИ 
ПОКРОВСК – УРАЛЬСК 
Строительство началось в 1892 году, 

руководил им инженер Ершов. Отсыпка 
земляного полотна и все другие работы 
производились вручную – тачками, но-
силками, конными грабарками. Строи-
ли крестьяне близлежащих поселений, 
жили они в шалашах, землянках. Вскоре 
дорога связала Южный Урал с Волгой и 
центральными регионами России. Она 
проходила на территории Уральской области                                        
120 километров и имела шесть станций: 
Семиглавый Мар, Шипово, Деркул, Пере-
метная, Ростошская, Уральск. В Семиглавом 
Маре содержались подменные бригады и 
дом отдыха. Использовались паровозные 
бригады Покровского депо. 

Движение поездов осуществлялось 
паровозами узкой колеи серии «А» и «Б», 
перевозившими поезда весом до 250 тонн. 
Вагоны с одним буфером и двумя стяжками 
имели грузоподъемность до 10 тонн. В сутки 
проходили два-три грузовых поезда и один 

пассажирский Уральск – Покровск. Первые 
поезда прибывали на станцию Зачаганская 
на правом берегу реки Чаган, сейчас это 
станция Уральск – Товарная. Грузы и пас-
сажиры перевозились на пароме или на 
подводах вброд.

После первого года эксплуатации стала 
ясна необходимость строительства желез-
ной дороги в пределах города Уральска. 
С обеих сторон реки Чаган соорудили 
насыпь длиной до двух верст и построили 
деревянный мост, который прослужил до 
1916 года, пока не ввели в строй чугунный 
мост, в свою очередь прослуживший до 
1991 года. 

В черте города Уральска были возведены 
небольшое прямоугольное депо (ныне 

красный уголок вагонного депо) для отстоя 
и мелкого ремонта паровозов, небольшое 
здание для отдыха бригад, маленькая ма-
стерская. Планировалось построить вокзал 
на пересечении нынешних проспектов                                                                                      
им. Назарбаева и Абая, где в 1891 году 
цесаревич Николай во время посещения 
Уральска установил закладной столб, 
но казаки не уступили землю, и вокзал 
был построен в 1895 году в 3/4 версты 
от города. Он был большим по тем вре-
менам, как раньше говорили, с буфетом 
(рестораном), и стал гордостью не только 
железнодорожников, но и всех уральцев. 
Построены и первые деревянные трех- и 
шестиквартирные дома для железнодо-
рожников – новой для уральцев рабочей 
профессии. Они и сейчас стоят по улицам 
Кооперативная и Вагонный тупик.

В 1896 году тупиковая станция Уральск 
стала важным транспортным хозяйством 
Рязано-Уральской железной дороги. Появи-
лись первые штатные работники железной 
дороги в Уральской области. Первыми 
организаторами железнодорожного дела 
были: Константин Ельцов – ДС ст. Уральск, 
Филипп Веселовский – ДС ст. Переметная, 
Константин Григорьев – ДС ст. Зеленый, 
Николай Зубарев – ДС ст. Шипово, Василий 
Полотебнев – ДС ст. Семиглавый Мар, Марк 
Лечфорд – начальник Паровозного депо, 
Александр Дритенпрей – обер-машинист, 
Эрнест Гиттерман – начальник дистанции 
пути, Адальбион Пфейфер – ревизор движе-
ния, Герман Вельтер – контролер-механик 
телеграфа. 

ЖЕЛЕЗНАЯ ДОРОГА КАК ДВИГАТЕЛЬ 
ЭКОНОМИКИ
Строительство Покровско-Уральской 

линии облегчило уральским торговцам 
путь к таким рынкам России, с которыми 
у них никогда не было отношений. В пе-
риод с 1894 по 1898 год в Уральске было 
открыто 69 торговых заведений, тогда как 
в 1893 году их было всего 22. Уральская 
промышленность увеличила свой оборот 
на 124%. Вывозились в основном скот, 
мясо, сало, кожа, сено, шерсть, рыба. Чаще 
всего в Москву, Санкт-Петербург, Тамбов, 
Тулу, Орел, Покровскую слободу. Ввозились 
нефть, мануфактура, керосин, чай, сельхоз-
машины, металлоизделия. 

Общество Рязано-Уральской железной 
дороги в 1897 году организовало караванное 
движение от ст. Уральск до Кунграда через 
Усть-Юрт, управляющим был К. Каненберг. 
Этим путем шел обмен товаров с южными 
районами Казахстана. Все это улучшило 
жизнь горожан и жителей уездов области в 
Зауральной степи, где коренного населения 
(казахов) проживало 410 893 человека. 

С ростом грузооборота в 1910 году начата 
и в 1913-м завершена реконструкция с пере-
шивкой на широкую колею линии Покровск 
– Уральск. Чугунный мост через реку Чаган 
длиной 109,2 метра мастер Котельников 
с двумя сыновьями закончил в 1916 году. 

Строили они его 10 лет вручную, заклепка к 
заклепке. Перевозки стали осуществляться 
паровозами широкой колеи серии «ОВ». 

На станции Уральск выросло основное 
веерное с поворотным кругом паровозное 
депо на 6 стойл с 3 канавами, так называе-

мые мастерские для ремонта, ныне контора 
ВЧД-3 и СЭС. Вырос пакгауз на 200 тысяч 
пудов, элеватор на 150 тысяч, мельницы с 
амбарами и подъездными путями. Со стан-
ции Уральск в год отправлялись 25 тысяч 
пассажиров, 3 миллиона 630 тысяч пудов 
грузов, прибывало 4 миллиона 730 тысяч. 

Из промежуточных станций особенно 
наблюдался рост станции Шипово, где было 
построено 24 амбара на 400 тысяч пудов 
зерна. Отправлялось с нее один миллион, 
поступало 300 тысяч пудов зерна. Разъезд 
Зеленый получил статус станции и назван 
по имени реки Деркул, открыт разъезд                                                         
Ростошский. На площади у вокзала постро-

ена водонапорная башня, а политссыльным 
Волейко в 1912 году у подножия этой башни 
заложен «круглый садик». Сейчас на месте 
этого комплекса разместились клумбы, 
фонтан и памятник легендарному начди-
ву Василию Чапаеву. В 1916 году открыта 
железнодорожная школа первой ступени 
в здании барачного типа. 

Службу движения возглавил коллежский 
секретарь Лесневский, службу пути – над-
ворный советник Мельцев, участок тяги 
– Средницкий. Кроме врача Наумова уже 
было три фельдшера. Штат железнодорож-
ников увеличился до 400 человек. Они были 
авангардом рабочих города Уральска в дни 
революционных событий 1905 и 1917 годов.

На станции Уральск рабочие паровозных 
мастерских оборудовали бронепоезд «Неж-
данный». Паровозная бригада состояла 
из машинистов Наумова и помощника 
машиниста Горшкова и бойцов Разумова, 
Каралина, Москвичева, Спиридонова, Кели-
хова. Бронепоезд вел оборонительные бои 
от моста Чаган до Холодильника. Мост через 
реку Чаган оборонял отряд железнодорож-
ников, возглавляемый Чегуровым. Первым 
военкомом станции был Маркушин, ВЧК 
на транспорте возглавлял Набережнов. В 
1917 году в Уральске работали 500 желез-
нодорожников, в 1921 году – 800 человек. С 
10 июля 1920-го поезд Покровск – Уральск 
стал ходить три раза в неделю. 

СТРОИТЕЛЬСТВО ЛИНИИ 
УРАЛЬСК – ИЛЕЦК 
Научные обоснования прокладки линии 

Уральск – Илецк были сделаны еще в 1909 
году. Тогда же проектировались линии 
Уральск – Царицын (ныне Волгоград), 
Уральск – Акмолинск (ныне Астана). Про-
кладка линии Уральск – Илецк начиналась 
в январе 1914 года и велась вплоть до 1917 
года. За три года, в условиях Первой ми-
ровой войны, были выполнены земляные 
работы на 50%, уложены рельсы со стороны 
Уральска до станции Ангаты, со стороны 
Соль-Илецка до станции Чингирлау зало-
жены фундаменты опор моста через реку 

Урал. На строительстве использовались 
военнопленные турки, австрийцы, венгры, 
чехи. Октябрьская революция 1917 года 
остановила эти работы, а в 1920-м рельсы, 
шпалы и другое имущество были вывезены 
в центральные районы России для восста-
новления железных дорог, пострадавших 
в ходе Гражданской войны.

В середине 30-х годов XX века по инициа-
тиве Уральского губисполкома возобнови-
лось строительство линии Уральск – Илецк,                                                                                          
являющейся кратчайшим путем связи 
Уральска с краевым центром Ак-Мечеть 
(ныне Кызылорда). Зимой 1935 года стали 
завозиться строительные материалы. Началь-

С ПОСТРОЙКОЙ ЛИНИИ УРАЛЬСК – ИЛЕЦК УРАЛЬСКАЯ ОБЛАСТЬ 
ПОЛУЧИЛА ПРЯМОЙ ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫЙ ВЫХОД В РЕСПУБЛИ-
КИ СРЕДНЕЙ АЗИИ, СИБИРЬ И ЮЖНЫЙ УРАЛ, КОТОРЫЕ ТОЖЕ 
ПОЛУЧИЛИ ПРЯМУЮ ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНУЮ СВЯЗЬ С ЭКОНОМИ-
ЧЕСКИМИ РАЙОНАМИ ЕВРОПЕЙСКОЙ ЧАСТИ СОВЕТСКОГО СОЮ-
ЗА, ЧТО СПОСОБСТВОВАЛО РАЗВИТИЮ НАРОДНОГО ХОЗЯЙСТВА 
КАЗАХСТАНА.

ником строительства был назначен Семен 
Друян, который в 1935 году был начальником 
строительства вторых путей Москва – Донбасс, 
руководителем строительства вторых путей 
Валуйки – Балашов – Пенза. Строительство 
велось одновременно со станции Уральск и 
Соль-Илецка. Встреча произошла на станции 
Казахстан (город Аксай). 

На стройке работали шесть тысяч че-
ловек. Из них 2 000 трудящихся Бурлин-
ского, Теректинского и Чингирлауского 
районов нашей области. Было построено 
10 средних и 88 малых мостов через реки 
и овраги, шесть станций, 55 жилых зданий 
для путейцев вдоль линии, два паровозных 
депо, две электростанции, жилой площади 
115 000 квадратных метров. Три ажурных 
фермы по 110 и четыре по 88 метров гордо 
вознеслись над рекой Урал. И в настоящее 
время они служат стране, бесперебойно 
пропуская поезда. Здесь впервые в Казах-
стане были применены балластировочная 
машина системы Бизяева и путеукладчик 
Платова. Конструкторы-изобретатели на 
месте обучали рабочих новой технике. По 
инициативе строителей озеро Качкар в 
районе станции Жилаево было сохранено, а 
железная дорога построена в обход его, что 
вызвало отсыпку дополнительно 400 тысяч 
кубометров земляного полотна. 

Итак, 1 декабря 1936 года путь длиной                                                                                        
263 километра был уложен. Первыми 
испытали мост через реку Урал машинист 
паровоза ЩЧ-3537 Смирнов, помощник 
Мальков, кочегар Черкасов. А 19 декабря по 
всей линии в специальном поезде, который 
вела первая в Казахстане женщина-маши-
нист Злиха Темиршиева, проследовали 
председатель Совнаркома Казахстана Исаев 
и секретарь крайкома Мирзорян. Приемная 
комиссия наркомата путей сообщения, 
возглавляемая крупным специалистом 
Колодяжным, приняла стройку с высокой 
оценкой.  В полную силу участок зарабо-
тал с декабря 1936 года. Стали поступать 
более мощные паровозы серии «Э» и «М», 
перевозка грузов увеличилась на 125%. 

Стройка являлась школой для многих 
тысяч людей разных национальностей. В 
составе коллектива строителей работали 
25% казахов, которые становились кадро-
выми строителями и железнодорожниками. 
Быстро осваивали профессии строителей 
и работали по-стахановски, перевыполняя 
нормы в 2-5 раз. 

Стройка крепила дружбу народов. Од-
новременно строились и другие объекты: 
жилые дома для железнодорожников по                   
ул. Нефтяная,  Вагонный тупик, Деповская и 
даже двухэтажные дома на вокзале. В 1936 
году была построена электростанция, в ян-
варе 1937 года – новый корпус паровозного 
депо, действующего по настоящее время. В 
1939 году на берегу реки Чаган был открыт 
пионерский лагерь, а в 1940-м – железно-
дорожная школа и ФЗО. 

После строительства моста через реку 
Волга в 1935 году стал курсировать пасса-
жирский поезд Москва – Уральск в составе 
13 четырехосных вагонов, а 15 мая 1938 
года было открыто сквозное движение 
через Уральск поезда Москва – Алма-Ата. 
Уральское отделение стало лучшим на 
Рязано-Уральской железной дороге.

С постройкой линии Уральск – Илецк 
Уральская область получила прямой желез-
нодорожный выход в республики Средней 
Азии, Сибирь и Южный Урал, которые тоже 
получили прямую железнодорожную связь 
с экономическими районами европейской 
части Советского Союза, что способствовало 
развитию народного хозяйства Казахстана.

Записала 
Марьяна ПЕРВУШИНА, Уральск

Фото Александра ЖАБЧУКА и из 
архива музея  железнодорожников
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Спорт

Маңғыстауға теміржол құрылысын са-
луға қажет құрал-жабдықтарды жеткізген 
сол теміржол көлігінің өзі екенін біреу 
білсе, біреу біле бермес. Теміржол бол-
маса тепловоз қайдан жүр дейсіз ғой? Ол 
кезде Батыс Қазақстан аймағы бойынша 
«Гурьев-Қандыағаш» желісі теміржолдың 
тұйықталған тұсы болатын. Ал алғашқы 
теміржол көлігі Бакуден Каспий теңізі 
арқылы баржамен жеткізіліпті. Жол 
құрылысына керек жабдықтар мен ма-
шиналар да сол баржадағы вагондарға 
тиеліп, оны тартатын ТГК-156 кішкене 
тепловозы да су жолымен келген екен. 
Сондай ақ сол су көлігінде тепловозбен 
бірге Әзербайжаннан «Мақат-Ақтау» 
теміржол желісін Ақтаудан бастап са-
латын №66 теміржол құрылыс отряды 
да келіпті. Өкінішке орай, бұл оқиғаны 
көріп-білген теміржолшылардың көбісі 
қазір арамызда жоқ. Десе де, бұл туралы 
өңір теміржолының ақсақалы Амандық 
Алдабергеновтің хабары бар екен.  

– 1966 жылы КСРО Жол қатынасы 
министрлігінің жолдамасымен Маңғыс- 
тауға инженер болып келдім. Сондықтан 
түбек теміржолының қалыптасуынан 
біраз хабарым бар. 1961 жылы ТГК-156 

тепловозы Каспиймен жеткізілгенін, 
оның бірінші машинисін де білемін. 
Теңізбен алғашқы теміржол көлігі 
келгесін №66 құрылыс отряды теңіз 
жағалауынан бастап жер төсемдерін 
жайып, жол төсейді. Тепловозды алып 
бару үшін станция «П» мен уақытша 
қойма аралығына 400 метрлік темір 
жол салынды. Осылай, Маңғыстау-
дың бірінші маневрлік тепловозын 
құрылыс материалдары тиелген ва-
гондарымен қоса  1961 жылдың 18 
қазан күні бірінші класты машинист 
М.Қаратаев жүргізеді. Сол қарқынмен 
қазіргі Меловая станциясына теміржол 
тартылып, теміржолшыларға тұрақжай 
ретінде вагондар қойылады. Ал үлкен 
тепловоздар 1964 жылы «Мақат-Ақтау» 
магистралі іске қосылғаннан кейін 
келіп, жүк тасымалы жоспарлы түрде 
орындала бастады, – дейді маңғыстау-
лық теміржолшы-ардагерлер кеңесінің 
төрағасы А.Алдабергенов.  

Қазір аталған тепловоз облыс орта-
лығында «Каскортранссервис» меке-
месінің ауласында тұғырда тұр. 

Шахида ЖҰМАН, Маңғыстау
Суретті түсірген автор

По словам Алмаса Аринова, 
на создание фильма ушло 
полтора года, и его героями 
стали более 100 человек. Про-
должительность произведения 
составляет более двух часов.

– Изначально я решил не 
прибегать к помощи про-
фессионалов и снял фильм 
самостоятельно, то есть 
выступил в роли режиссе-
ра, оператора и монтажера.  
Мною был заранее составлен 
список посещения городов и 
станций с целью общения с 
ветеранами-железнодорож-
никами, также я тщательно 
продумал концепцию фильма, 
важно было присутствие в 
нем исторических фактов, 
статистики, свидетелей ми-
нувших дней, отрывков из со-
ветских фильмов о железной 
дороге. В фильме мои герои  
использовали пословицы и 
изречения великих казахских 
поэтов и мыслителей – Абая 
Кунанбаева, Аль-Фараби, 
Мухаммада Хайдара Дулати, 
Ахмеда Ясави и других фи-

лософов. Пожалуй, это стало 
изюминкой моего труда, – 
рассказывает Алмас Аринов. 

На творчество работни-
ка депо вдохновили вете-
раны-железнодорожники, 
которые в разговоре с ним 
сокрушались, говоря о том, 
что молодое поколение не 
так уж хорошо знает исто-
рию своих дедов и прадедов 
и им нечего будет оставить 
в наследство. После этого 
молодой железнодорожник 
взялся за дело. В ход на благое 
дело пошли все сбережения. 
Он, не задумываясь, тратил 
на свой творческий проект 
кровно заработанные деньги 
и даже брал кредит. 

– Алмас Аринов обладает 
редкими качествами – целе-
устремленностью, добротой 
и трудолюбием, что, увы, не 
каждому дано. Он очень силь-
но любит свою работу, порой 
жертвуя общением с семьей 
и друзьями. Каждую минуту 
готов был тратить на создание 
своего детища, – говорят кол-

ФИЛЬМ  В  НАСЛЕДСТВО  МОЛОДЕЖИ
Помощник машиниста Балхашского экс-
плуатационного локомотивного депо Кара-
гандинской области Алмас Аринов вместе с 
единомышленниками создал документальный 
фильм «Темір жолы – өмір жолы ТЧЭ-16», 
посвященный  Дню работников транспорта 
и 120-летию железной дороги Казахстана.

ТҮБЕККЕ   КЕЛГЕН   ТҰҢҒЫШ
ТЕПЛОВОЗ

Биыл 60 жылдығын 
атап өтіп жатқан 
Маңғыстау темір 
жолына ең алғашқы 
тепловоз 1961 жылы 
келіпті. Ол ТГК-156 
локомотиві еді. Онда 
өңірге әлі теміржол 
тартылмаған екен...  

Как раз в преддверии профессио- 
нального праздника работников 
транспорта они обратились к ру-
ководству Оскеменского эксплуа- 
тационного локомотивного депо 
(ТЧЭ-22) с необычной просьбой   
посмотреть на тепловозы вблизи.

– Мы знаем правила безопас-
ности! И нам очень хотелось бы 
получить разрешение походить 
по территории депо, посмотреть 
локомотивы. Дочерям это очень 
интересно, а Ксюша вообще была 
бы счастлива, – рассказывает 
отец девочки Алексей Божков. 

Железнодорожники согласи-
лись устроить им небольшую 
экскурсию. По словам заме-
стителя начальника ТЧЭ-22 
Нуржана Таурбаева, они всегда 
рады помочь детям. Для семьи 
Божковых – Алексея, Олеси и 
их дочек – экскурсия, которую 
проводил старший дежурный по 
депо Андрей Скрыленков, стала 
маленьким праздником. Он рас-
сказал им о работе дома отдыха 
локомотивных депо, дежурного 
аппарата Оскеменского эксплуа-
тационного локомотивного депо, 
показал стенды с фотографиями 
заслуженных пенсионеров-же-
лезнодорожников, руководства 
АО «НК «ҚТЖ», а также комнаты 
инструктажа для локомотивных 
бригад, дежурных по депо.

– После прохождения инструк-
тажа локомотивные бригады 
проходят медицинский осмотр 

– до и после поездки, – доход-
чиво объяснил гостям Андрей 
Скрыленков. – Также у нас есть 
контрольный пост. Там заправ-
ляем, экипируем локомотивы 
перед поездкой, снабжаем их 
топливом, маслом, и потом они 
идут на выход, на станцию.  

Ксюша и Вера с интересом 
посмотрели на маневровый тепло-
воз СКД6, работавший на путях, 
а на пункте ТО-2 даже смогли 
залезть в кабину локомотивной 
бригады пассажирского локо-
мотива «Эволюшен», посидеть 
в кресле машиниста. Экскурсия 
понравилась не только девочкам, 
но даже их родителям. Ведь в 
локомотивном депо они тоже 
побывали впервые и побольше 
смогли узнать о его работе.

– Самое главное в жизни – это 
вода и поезда, – вдруг глубокомыс-
ленно изрекла  Ксюша. – Люди 
не могут прожить без воды. И 
без поездов не могут. 

По словам Алексея Божкова, 
еще спустя несколько часов Ксе-
ния рассказывала родителям о 
своих впечатлениях, с интересом 
разглядывала сделанные фото-
графии, на которых запечатлены 
яркие фрагменты экскурсии. И 
кто знает, может, именно этот 
день когда-нибудь повлияет на 
ее будущий выбор профессии.

Ольга УШАКОВА,
Усть-Каменогорск

Фото автора

Бұл жолғы сайыс түркі жұртының атамекені 
Өр Алтайдың төрінде, Қатон-Қарағай жерін-
де өтті. Әйгілі Берел ауылының маңындағы 
соқпақты шатқалда өткен сайысқа қатысқан 
әуесқой спортшылар әртүрлі қашықтықта, 
атап айтсақ 3, 5 және 26 шақырымды жүгіріп 
өтулері тиіс болатын. Жарыс жолы оңай 
емес, тау-тасты кезіп, борпылдақ топырақ 
пен бұталы жерді кесіп өтеді. Ғажайып та-
биғаты тамсандыратыны болмаса, қауіп пен 
қатер де аяқ астында. Оның үстіне жарыста 
жүгірушілер 500 метрден асатын тау қиясын 
өрлей жүгіруі тиіс. 

Ал Алтайдың ұшар басынан құлаған жақпар 
тастардан секіріп өтуге тура келеді екен. 
Осылайша асқар таулар аясындағы әсем 

сарқырамалардың жанынан өтіп, қалың 
қарағайдың арасымен мәреге жетулері тиіс.

Десек те, «QATON-QARAGAI TRAIL RUNNING 
RACES 2024» байқауына білек сайланып 
келген теміржолшы қыздар мен жігіттер 
аянып қалған жоқ. Мәселен, Семей станция-
сында еңбек еткен сала зейнеткері Дәмегүл 
Бөлекпаева 5 шақырымдық қашықтыққа 
жүгіруден жүлделі екінші орынды жеңіп 
алып, жеңіс тұғырынан көрінді. Ал сан 
түрлі сайыстарда топ жарып жүрген НЖС-
6 техникалық бөлімінің бастығы Нұрлан 
Бегәділов 26 шақырым қашықтыққа жү-
гіріп, өз салмағы бойынша жүлделі үшінші 
орынды қанжығасына байлады. Еліміз бен 
алыс-жақын шет елдерден жиналған 60-

ЧТО  САМОЕ  ГЛАВНОЕ 
В  ЖИЗНИ?

Шестилетняя Ксения Божкова из Усть-Камено-
горска обожает тепловозы.  Родители постоянно 
возят девочку вместе с ее старшей сестрой Верой 
на станцию Оскемен-1, где с моста смотрят за ра-
ботой железной дороги, движением поездов. 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ   ДОДАҒА  ҚАТЫСТЫ 
Бүгінде семейлік теміржолшылар арасында кеңінен тарап келе жатқан 
бірегей спорт түрі – экстремалды атлетика. Кәсіби тұрғыда жаттыққан 
спортшылардың жүрегі дауалай бермейтін осынау ерекше спорттан 
өткен  халықаралық сайыста теміржолшылар жүлделі орыннан көрінді.   

тан аса тәжірибелі спортшылар қатысқан 
жарыста мұндай нәтиже көрсету оңайға 
соқпағаны анық.

– Халықаралық деңгейдегі байрақты бәсекеге 
қатысудағы басты мақсатымыз – теміржол-
шылар қауымының да тұмса табиғатпен 
етене өмір сүріп, аймақтың географиялық 
ерекшеліктерін, флорасы мен фаунасын 
танып-білуге құмар екендіктерін паш ету. Ал 
осынау жеңісімізді Қазақстан теміржолының 
120 жылдық торқалы тойына арнадық, – дейді 
жеңімпаздар мақтаныш сезіммен. 

Абай ЕРТІС, Семей 
Суретті түсірген автор

леги Алмаса Аринова. 
Презентация фильма состо-

ится в канун Дня работников 
транспорта. Работой  Алмаса 
заинтересовались Караган-
динские и Балхашские СМИ. 

В послужном списке мо-
лодого железнодорожника 
уже значится создание книги 
«Темір жолы – өмір жолы», 
которая вышла небольшим 
тиражом. Издание об истории 
железной дороги региона 
пополнило коллекцию Музея 
отделения Целинной желез-
ной дороги, Карагандинского 
филиала ОО «Казпрофтранс» 
станции Караганда-Сорти-
ровочная.

В заключение беседы Алмас 
Аринов выразил большую 
благодарность руководству 
акимата города Балхаша, 
ветеранам-железнодорож-
никам, сотрудникам депо, 
менеджеру музея Татьяне 

Колузаевой за оказанную 
помощь в создании фильма.

– В преддверии праздника 
хочется пожелать, чтобы 
работники железной дороги 
любили свою работу, чтили и 
уважали старшее поколение, 
проявляли заботу о них. В оче-
редной раз хочется привести 
мудрые слова Абая, который 
говорил о том, что у каждого 
человека в повседневной 
жизни должны обязательно 
присутствовать благородные 
дела – высота стремлений, 
мысль, труд, довольство ма-
лым, доброта. Смысл этого 
высказывания заключается 
в предназначении человека 
в жизни, умении сочетать 
в себе разум, гуманность, 
трудолюбие, образованность, 
а также дружбу и любовь, – 
резюмировал Алмас Аринов. 
 Светлана МОГАЙ, Караганда

Фото автора 

Жылдағы дәстүр бойынша тамыздың алғашқы ап-
тасы кәсіби мерекелерін атап өтетін теміржолшылар 
арасында түрлі форматта мерекелік шаралар басталып 
кетті. Кеше Қандыағаш жол дистанциясының қыз-
меткерлері өткізген турнирге жеті команда қатысты. 
Шара кәсіподақ комитетінің төрағасы Алмаз Қалиевтің 
ұйымдастыруымен өтті. Дистанция басшысы Жанат 
Күшікбаев турнирдің ашылуында құттықтау сөз сөйлеп, 
командаларға сәттілік тіледі.

Турнир қорытындысы бойынша, екінші өндірістік 
учаске 1-орын, бесінші өндірістік учаске 2-орын, төртінші 
өндірістік учаскесіне 3-орын бұйырды. Кәсіподақ коми-
теті жекелеген ойыншыларды да үздік қақпашы, үздік 
ойыншы, үздік қорғаушы кубоктарымен марапаттап, 
бағалы сыйлықтар табыстады. Турнир соңында бір-бірін 
құттықтап, көтеріңкі көңіл күйге бөленген жолшылар 
«достық жеңді» десіп тарасты. 

 Ардақ ЕРУБАЕВА, Ақтөбе
Суретті түсірген автор

ДОСТЫҚ   ЖЕҢДІ
Көлік қызметкерлері күні және Қазақстан 
теміржолының 120 жылдығына орай 
Қандыағаш жол дистанциясында шағын 
футболдан турнир өтті. 

Основной целью мероприятия стала 
пропаганда здорового образа жизни 
и укрепление командного духа среди 
сотрудников станции и жителей регио-
на. Турнир проходил на волейбольной 
площадке, оборудованной всем необхо-
димым для комфортной и безопасной 
игры. Стоит отметить, что все команды 
продемонстрировали высокий уровень 
подготовки и спортивное мастерство.  
Игры проходили по круговой системе. 
Матчи были насыщены яркими момен-
тами напряженной борьбы. Каждая 
команда показала свои излюбленные 
приемы и схемы игры, доказавшие 
свою эффективность. По итогам со-
ревнований  первое место заняла 
команда Алматинского эксплуатаци-
онного вагонного депо, показавшая 
отличную сыгранность и высокую 

технику. Второе место досталось ТОО 
«КЕТЕ Logistics». В технике летающего 
мяча отличились спортсмены станции 
Алтынколь, занявшие третье место.

На церемонии награждения победители 
и призеры получили кубки, медали и 
ценные подарки. Особую благодарность 
организаторы выразили всем участ-
никам за проявленную спортивную 
настойчивость и честную борьбу. 

– Такие мероприятия способствуют 
не только физическому развитию, но 
и укреплению дружеских отношений 
внутри коллектива, имея возможность 
проявить себя, найти новых друзей и 
укрепить командный дух, – говорит 
начальник станции Алтынколь Данияр 
Нуркасымов. 

Елена КОЛДАСБАЕВА, Алтынколь
 Фото автора 

УКРЕПЛЕНИЕ 
КОМАНДНОГО  ДУХА

На станции Алтынколь со-
стоялось первенство по 
волейболу, в котором при-
няли участие шесть команд. 
Турнир, посвященный Дню 
работников транспорта, со-
брал команды из различных 
подразделений станции, 
привлекая множество зри-
телей и болельщиков.
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